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BRMG.0012.74.2022.KSiT 
 

PROTOKÓŁ Nr 45-08/2022 
 

Z czterdziestego piątego posiedzenia Komisji Sportu i Turystyki Rady Miasta 

Gdańska w VIII Kadencji Rady Miasta Gdańska, które odbyło się w dniu 28 

września 2022 roku, a rozpoczęło o godz. 16:00 w Sali Seàna Lestera nr 003 

Nowego Ratusza w Gdańsku przy ul. Wały Jagiellońskie 1.  
 

Obecni: według załączonych list obecności, które stanowią załączniki nr 1 (lista 

członków Komisji) i 2 (lista gości) do protokołu. 
 

Na stan sześciu członków Komisji, w posiedzeniu uczestniczyło sześć osób, 

czyli było quorum do podejmowania prawomocnych decyzji. 
 

Posiedzeniu przewodniczyła radna Beata Jankowiak – Przewodnicząca 

Komisji Sportu i Turystyki Rady Miasta Gdańska, która otworzyła 45 

posiedzenie Komisji, stwierdziła quorum, powitała zebranych, poinformowała 

również, że porządek obrad został w terminie regulaminowym wysłany do radnych drogą 

elektroniczną. Porządek stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 
 

 

1. Opiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska zmieniającej uchwałę w 

sprawie uchwalenia budżetu Miasta Gdańska na 2022 rok – druk nr 1399 – w 

zakresie działania Komisji. 
Przedstawia: Pani Agnieszka Trojanowska – Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i Podatków 

 

2. Opiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska zmieniającej uchwałę w 

sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska – druk 

nr 1400 – w zakresie działania Komisji. 
Przedstawia: Pani Agnieszka Trojanowska – Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i Podatków 

 

3. Opiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska zmieniającej uchwałę w 

sprawie utworzenia Polskiej Unii Mobilności Aktywnej – druk nr 1394. 
Przedstawia: Pan Łukasz Kłos – Zastępca Dyrektora Wydziału Gospodarki Komunalnej 

 

4. Opiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie przyjęcia Strategii 

Rozwoju Miasta Gdańska pn. „Gdańsk 2030 Plus Strategia Rozwoju Miasta” – druk nr 

1387 – w zakresie działania Komisji. 
Przedstawia: Pan Marcin Hrynkiewicz – p.o. Kierownika Referatu Badań i Analiz Społeczno-Gospodarczych w 

Wydziale Polityki Gospodarczej  
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5. Informacja o bieżących imprezach sportowych na terenie Miasta Gdańska. 
Przedstawia: Pan Adam Korol – Dyrektor Biura Prezydenta ds. Sportu 

 

6. MEVO – aktualna sytuacja. 
Przedstawia: Pani Dagmara Kleczewska – Kierownik Projektu MEVO, Obszar Metropolitalny Gdańsk-Gdynia-

Sopot 

 

7. Podsumowanie Jarmarku Św. Dominika. 
Przedstawia: Pan Dariusz Słodkowski – przedstawiciel Międzynarodowych Targów Gdańskich S.A. 

 

8. Gdański Zespół Schronisk i Sportu Szkolnego – sprawozdanie z działalności w roku 

szkolnym 2021/2022. Zamierzenia realizacyjne na obecny rok szkolny. 
Przedstawia: Pani Marlena Zajdzińska – Pełka – Dyrektor Gdańskiego Zespołu Schronisk i Sportu Szkolnego 

 

9. Sprawy bieżące, wolne wnioski, korespondencja. 

 

Uwag do porządku obrad nie zgłoszono.  

Przewodnicząca poddała pod głosowanie przyjęcie porządku obrad. 
 

Głosowanie:  

6 za - jednogłośnie 

PUNKT  - 1 
 

Opiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska zmieniającej uchwałę w 

sprawie uchwalenia budżetu Miasta Gdańska na 2022 rok – druk nr 1399 – w 

zakresie działania Komisji. 

(Oryginał projektu uchwały znajduje się w protokole z LIV Sesji Rady Miasta Gdańska z 29 

września 2022 r. BRMG.0006.244.2022). 
 

Pani Agnieszka Trojanowska – Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i Podatków, w 

imieniu wnioskodawcy przedstawiła projekt uchwały.  

Powiedziała: Pani przewodnicząca, szanowni państwo, zmiany w budżecie tegorocznym w 

większości dotyczą budżetu inwestycyjnego, za który odpowiedzialny jest Wydział 

Projektów Inwestycyjnych i z zakresu działania Komisji chciałabym zwrócić uwagę na kilka 

zadań. Wszystkie pozostałe są szczegółowo opisane w tabeli do uzasadnienia. W tabeli są 

podane lata, kwoty zmian i do każdego zadania uzasadnienie przyczyn zmiany. Z takich 

zadań,  które nie są przedsięwzięciami, bo przedsięwzięcia omówię przy okazji WPF-u. Z 

takich zadań z zakresu działania Komisji, które dotyczą Gdańskiego Ośrodka Sportu to jest 

zadanie pod nazwą zakupy dla GOS. Tutaj zmiana polega na przesunięciu środków w 

wysokości 140 000 zł z tego roku na przyszły rok i zadanie rozwój infrastruktury plażowej. 

Tutaj zmiana polega na przesunięciu 130 000 zł z tego roku na przyszły rok. Te zmiany 
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obie wynikają z braku ofert w przetargach i konieczność ich powtórzenia, a przetarg 

dotyczył zamówienia samochodów elektrycznych. Mamy jeszcze zmianę w 

przedsięwzięciu pod nazwą modernizacja oświetlenia w Miejskiej Hali Sportowej. Tu jest 

zwiększenie wydatków o 410 000 zł. Zadanie rozwój infrastruktury plażowej przeniesienie 

środków w wysokości prawie 830 000 zł z tego roku na przyszły rok. Powodem zmiany jest 

przedłużająca się procedura przetargowa. Z pozostałych zmian, które nie dotyczą budżetu 

inwestycyjnego to po stronie dochodowej mamy zwiększenie dochodów zrealizowanych 

przez Gdański Ośrodek Sportu. To jest kwota 1 440 000 zł. 350 000 zł z tytułu najmu i 

dzierżawy, a pozostała kwota z tytułu wpływu z usług, korzystanie z pływalni krytych, 

przystani jachtowych. Po stronie wydatków w Biurze Prezydenta ds. Sportu zwiększany  

jest plan wydatków o 735 309 zł. Większość kwoty czyli 720 000 zł jest przeznaczone na 

zakup energii, paliwa, oraz nieplanowane usługi wynikające z nagłych potrzeb typu ocena 

stanu technicznego Rybackiego Pobrzeża, dodatkowe zabiegi pielęgnacyjne na boiskach 

trawiastych przy ul. Traugutta i montaż ławeczek plażowych. Dziękuję bardzo i proszę o 

pozytywne zaopiniowanie.      
 

Przewodnicząca Beata Jankowiak podziękowała za przedstawienie projektu uchwały, a 

następnie z uwagi na brak głosów w dyskusji, poddała pod głosowanie przyjęcie i 

pozytywne zaopiniowanie projektu uchwały zawartego w druku nr 1399 – w zakresie 

działania Komisji. 
 

USTALENIA KOMISJI – OPINIA                   

Komisja Sportu i Turystyki Rady Miasta Gdańska wysłuchała informacji i wyjaśnień 

przekazanych przez Panią Agnieszkę Trojanowską – Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i 

Podatków, a następnie w wyniku przeprowadzonego głosowania, 4 głosami za, przy 0 

głosach przeciwnych i 2 głosach wstrzymujących się, przyjęła i pozytywnie zaopiniowała 

projekt uchwały, zawarty w druku nr 1399– w zakresie działania Komisji. (Opinia nr 45-

08/90-16/2022) 

 

PUNKT  - 2 
 

Opiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska zmieniającej uchwałę w 

sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska – druk 

nr 1400 – w zakresie działania Komisji. 

(Oryginał projektu uchwały znajduje się w protokole z LIV Sesji Rady Miasta Gdańska z 29 

września 2022 r. BRMG.0006.245.2022). 
 

Pani Agnieszka Trojanowska – Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i Podatków, w 

imieniu wnioskodawcy przedstawiła projekt uchwały.  
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Powiedziała: Pani przewodnicząca, szanowni państwo, w druku 1400 też większość zmian 

wynika ze zmiany budżetu inwestycyjnego i tutaj w zakresie działań Komisji w 

przedsięwzięciach mamy następujące zmiany. Przedsięwzięcie pod nazwą Hala Gdańsk-

Sopot Sp. z o.o. mamy zwiększenie w 2023 r. planu wydatków o 2 mln zł. Te środki mają 

być przeznaczone na dokapitalizowanie spółki Hala Gdańsk – Sopot w związku z realizacją 

szeregu inwestycji, które są opisane w tabeli. Ponadto mamy zmiany w przedsięwzięciu 

infrastruktura plażowa budowa obiektów socjalno-sanitarnych. Tutaj zmiana polega na 

przesunięciu środków z tego roku na przyszły rok w wysokości 993 000 zł. Zmiana wynika 

z aktualizacji terminu realizacji zadania w związku z wydłużonym czasem oczekiwania na 

uzyskanie niezbędnych uzgodnień i pozwoleń. Obecnie projekt oczekuje na decyzję 

pozwolenie na budowę i decyzję wodno-prawną. Jeżeli chodzi o zakres działania Komisji to 

wszystkie przedsięwzięcia, na które chciałam zwrócić uwagę. Pozostałe zmiany są 

szczegółowo opisane w tabeli do uzasadnienia do projektu. Dziękuję bardzo i proszę o 

pozytywne zaopiniowanie.     
 

Przewodnicząca Beata Jankowiak podziękowała za przedstawienie projektu uchwały, a 

następnie otworzyła dyskusję. 

 

Radna Kamila Błaszczyk – członek Komisji 

Ergo Arena czy to jest też przesunięcie? 

 

Pani Agnieszka Trojanowska – Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i Podatków 

Nie. To jest zwiększenie 2 mln zł.  

 

Następnie z uwagi na brak dalszych głosów w dyskusji, przewodnicząca poddała pod 

głosowanie przyjęcie i pozytywne zaopiniowanie projektu uchwały zawartego w druku nr 

1400 – w zakresie działania Komisji. 
 

USTALENIA KOMISJI – OPINIA                   

Komisja Sportu i Turystyki Rady Miasta Gdańska wysłuchała informacji i wyjaśnień 

przekazanych przez Panią Agnieszkę Trojanowską – Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i 

Podatków, a następnie w wyniku przeprowadzonego głosowania, 4 głosami za, przy 0 

głosach przeciwnych i 2 głosach wstrzymujących się, przyjęła i pozytywnie zaopiniowała 

projekt uchwały, zawarty w druku nr 1400 – w zakresie działania Komisji. (Opinia nr 

45-08/91-17/2022) 

PUNKT  - 3 
 

Opiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska zmieniającej uchwałę w 

sprawie utworzenia Polskiej Unii Mobilności Aktywnej – druk nr 1394. 
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(Oryginał projektu uchwały znajduje się w protokole z LIV Sesji Rady Miasta Gdańska z 29 

września 2022 r. BRMG.0006.239.2022) 
 

Pan Łukasz Kłos – Zastępca Dyrektora Wydziału Gospodarki Komunalnej, w imieniu 

wnioskodawcy przedstawił projekt uchwały.  

Powiedział: Szanowni państwo, sprawa dosyć prosta, a mianowicie w związku ze 

zmianami na stanowiskach wiceprezydentów temat mobilności został przekazany panu 

Prezydentowi Kryszewskiemu i w związku z powyższym zasadne jest zmiana członka 

Polskiej Unii Mobilności Aktywnej z Piotra Grzelaka na Prezydenta Piotra Kryszewskiego.   
 

Przewodnicząca Beata Jankowiak podziękowała za przedstawienie projektu uchwały, a 

następnie z uwagi na brak głosów w dyskusji, poddała pod głosowanie przyjęcie i 

pozytywne zaopiniowanie projektu uchwały zawartego w druku nr 1394. 
 

USTALENIA KOMISJI – OPINIA                   

Komisja Sportu i Turystyki Rady Miasta Gdańska wysłuchała informacji i wyjaśnień 

przekazanych przez Pana Łukasza Kłosa – Zastępcę Dyrektor Wydziału Gospodarki 

Komunalnej, a następnie w wyniku przeprowadzonego głosowania, 4 głosami za, przy 0 

głosach przeciwnych i 2 głosach wstrzymujących się, przyjęła i pozytywnie zaopiniowała 

projekt uchwały, zawarty w druku nr 1394. (Opinia nr 45-08/92-18/2022) 

 

PUNKT  - 4 
 

Opiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie przyjęcia Strategii 

Rozwoju Miasta Gdańska pn. „Gdańsk 2030 Plus Strategia Rozwoju Miasta” – druk nr 

1387 – w zakresie działania Komisji. 

(Oryginał projektu uchwały znajduje się w protokole z LIV Sesji Rady Miasta Gdańska z 29 

września 2022 r. BRMG.0006.232.2022) 
 

Pan Marcin Hrynkiewicz – p.o. Kierownika Referatu Badań i Analiz Społeczno–

Gospodarczych w Wydziale Polityki Gospodarczej, w imieniu wnioskodawcy 

przedstawił projekt uchwały.  

Powiedział: Dzień dobry, szanowni państwo bardzo skrótowo, bo wiem, że większość z 

państwa widziała ten temat. Razem z kolegą Krzysztofem z Biura Rozwoju Gdańska 

zreferujemy temat. Sama zmiana Strategii i jaka jest konieczność wprowadzenia zmian, 

tych przeobrażeń w związku ze zjawiskami społecznymi, gospodarczymi, nowymi 

przepisami.  
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Nowelizacja zmian ustawy o samorządzie gminnym i o zasadach prowadzenia polityki 

rozwoju wprowadziły nowe wymagania merytoryczne i proceduralne. Sam proces 

rozpoczął się w 2021 r., rok temu, rozpoczęliśmy od diagnozy. Następnie był etap 

partycypacyjny, 4 warsztaty tematyczne, ankieta, 4000 mieszkańców, która wzięła udział 

wskazało najważniejsze wyzwania rozwojowe. Po tym procesie stworzyliśmy dokument 

projekt Strategii wraz z modelem struktury funkcjonalno-przestrzennej. To jest to novum 

co wprowadza Strategia, wprowadza nowymi przepisami, ten aspekt przestrzenny, który 

ma powiązanie z celami strategicznymi.  



 

 

 

7 

 

 

 

 

 
Po stworzeniu dokumentu wraz z modelem został przeprowadzony II etap partycypacyjny. 

W tym czasie trwały konsultacje społeczne. Uprawnieni też uczestniczyli w nich 

mieszkańcy Gdańska, partnerzy społeczni, gospodarczy i sąsiadujące gminy. Łącznie 

zebraliśmy 176 uwag. Można powiedzieć, że to bardziej wątki, aniżeli uwagi, bo jedna 

uwaga miała często nawet wiele, wiele stron. Sposób rozpatrzenia ok 19% jedynie 

odrzucono, 20% całości zostało przyjętych, 10% uwzględniono częściowo, 21 uwagi 

znajdują się w dokumencie niższego rzędu i 12% uwag zostawiliśmy sobie do rozważenia 
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na dalszym etapie prac, czyli na etapie programów rozwojowych, o czym później 

troszeczkę.  

 

 
Dokument, który przeszedł, został przekonsultowany, zostały uwzględnione te uwagi, 

przeszedł także opiniowanie, które też jest obowiązkiem w świetle przepisów prawa 

zmienionych, przeszedł pozytywną opinię Zarządu Województwa Pomorskiego, jest spójny 

ze Strategią Rozwoju Województwa Pomorskiego, ale także przeszedł ewaluację ex-ante, 

która mówi, to jest tylko taki wyciąg z kilkudziesięciu stronicowego dokumentu, który 

mówi, dostępny na stronie gdansk.pl/strategia, że dokument ten Strategii posiada 
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wysokie walory merytoryczne, stanowi wartościową podstawę realizacji działań 

strategicznych w skali lokalnej. I tak kończymy z tym dokumentem. Przeszedł cały ten 

proces. Liczymy, że jutro zostanie on uchwalony.   

 

 
Co zawiera ten nowy dokument? Jaka jest zawartość? Poza drobnymi zmianami, typową 

aktualizacją trendów rozwojowych, procesu budowania systemu realizacji, zostały 

zmienione wartości i cele strategiczne. Zostały one dodatkowo, to jest na kolejnym 

slajdzie, wartości strategiczne, jest ta wartość zielona, czyli ta wartość dotycząca 

środowiska, klimat, adaptacja, łagodzenie, przestrzeń publiczna. To są wskazania przede 
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wszystkim mieszkańców. To jest ta nowość, której nie mieliśmy przy poprzedniej strategii, 

ale też to wynika z dokumentów wyższego rzędu, nowy zielony ład.   

 
 

 
Poza wartościami strategicznymi mamy cele strategiczne i to to są nasze obecne cele 

strategiczne. To jest ta mapa drogowa, czyli zielone miasto, wspólne miasto, dostępne 

miasto i innowacyjne miasto. Nowością w stosunku do obecnie jeszcze funkcjonującej 

strategii jest zielone miasto, ponieważ wspólne miasto, dostępne i innowacyjne miasto 

ma swoje przełożenie w obecnej strategii. To zielone miasto, które państwo wiecie jest 
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celem nadrzędnym one zostało wyciągnięte wyżej, bo w chwili obecnej pełni on rolę 

programu horyzontalnego.   

 
 

 

 
 

Kluczowe zmiany to przede wszystkim wskaźniki realizacji. Ich nie mieliśmy w poprzednim 

dokumencie. Mieliśmy tylko kierunki czy rośnie, spadnie czy ulegnie stagnacji. Oraz 

wspomniany wcześniej model struktury funkcjonalno-przestrzennej, czyli wiemy co, 
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wiemy ile poprzez te wskaźniki i gdzie właśnie dzięki temu modelowi. Co ważne 

podkreślenia wizja rozwoju Gdańsk 2030+ pozostała bez zmian. Uważamy, że ona jest 

wciąż aktualna. Tak samo nie mieliśmy ani jednej uwagi co do tego i też wydaje się zgodna 

i też właściwie obrana w stosunku do wyników NSP, mówi o przyciąganiu, o zwiększeniu 

liczby mieszkańców Gdańska.   

 
 

 
Co do samych czterech tych celów? Każdy z tych celów ma bardzo szczegółowy opis 

tematyczny, który mówi jaki jest cel, co przez niego rozumiemy, jakie są kierunki i 
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działania rozwojowe, strategiczne. To jest pewien wyciąg, skrót, który tutaj widzimy, ale 

bardzo pokrótce. Zielone miasto to jest aspekt przyrodniczy, adaptacyjny do zmian 

klimatu, mówiący o zazielenieniach i bioróżnorodności. 

 
 

 
 

Wspólne miasto to człowiek, czyli edukacja przez całe życie, solidarność, równe szanse, 

partnerstwa, kultura i dziedzictwo, zdrowie publiczne i tutaj w tym skrócie jest też ukryty 

aspekt spotu.  
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Kolejne mamy dostępne miasto, czyli kwestie związane z transportem i przestrzenią, 

zrównoważona mobilność, poprawa bezpieczeństwa, likwidacja barier, system drogowy, 

bliskość, kompaktowość i przestrzenie publiczne.   
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Ostatni, innowacyjne miasto to jest aspekt gospodarczy czyli nowoczesna gospodarka i co 

jest ważne w świetle dnia dzisiejszego transformacja energetyczna, ale też cyfryzacja 

usług, port morski i lotniczy oraz turystyka i czas wolny w świetle tej Komisji.  

Nie  

 
 

Nie będę omawiał szczegółowo, chyba, że będzie taka potrzeba co do kierunków działań 

czy opisów strategicznych. Przejdziemy do modelu. Na koniec kilka zdań odnośnie 

programów rozwoju.  
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Pan Krzysztof Maciasz – przedstawiciela Biura Rozwoju Gdańska 

Tak jak Marcin powiedział model struktury funkcjonalno-przestrzennej jest to nowy 

wymóg z ustawy o samorządzie gminnym. Czym jest ten model struktury? Graficzne w 

zasadzie przedstawienie zapisów strategii. My tutaj w tym miejscu podkreślamy jego 

ogólny charakter, czyli te wszystkie szczegóły dotyczące naszego rozwoju przestrzennego 

miasta są uwarunkowane dokumentami niższego rzędu, natomiast w Strategii 

podkreślamy ten charakter ogólny i ogólne zapisy.   
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Co znajduje się w modelu? To przede wszystkim rozwój dominujących funkcji 

mieszkaniowej, usługowej, składowo-przemysłowej, wszystko jest na tej mapie. Jeżeli 

chodzi o same usługi to opieramy się w dalszym ciągu na rozwoju centralnego pasma 

usługowego z trzema takimi jednostkami wiodącymi Śródmieściem, Wrzeszczem, Oliwą. 

Powstaje dodatkowo czwarty ośrodek w dzielnicy Gdańsk Południe. To również są obszary 

wskazane strategicznej interwencji, te obszary powielania się z obecnie rewitalizowanymi 

obszarami czyli Nowym Portem, Chełmem, Biskupią Górką, Starym Przedmieściem oraz 

Orunią. Tutaj również określamy tak jak Marcin powiedział wpływ, wagę, którą wyniknęła 

wprost w konsultacjach społecznych zieleni oraz takich rolniczych charakterów Olszynki 

oraz Wyspy.    

 
Druga mapa przedstawiająca rozwój wybranych i planowanych inwestycji, zmian w 

układzie przestrzennym miasta. Chcielibyśmy podkreślić przede wszystkim rozwój właśnie 

tych zielonych pasm, błękitno-zielonej infrastruktury zlokalizowanej przede wszystkim 

wzdłuż potoków, które przepływają przez miasto. To również rozwój parków. Tu również 

wskazujemy park południowy dominujący. To również rozwój nowych centrów i struktur 

służących spędzaniu czasu wolnego. To rozwój funkcji i rekreacji wodnej. To również 

rozwój transportu, czyli wskazana kolej na południe Gdańska, rozwój linii i tras 

tramwajowych, jak również transportu takiego ekologicznego, czyli podstawowe sieci dróg 

rowerowych wspartej przez ekostrady, czyli takie drogi rowerowe o wyższych 

parametrach zapewniające jeszcze większy komfort jazdy. Tu też oczywiście bardzo ważne 

i innowacyjne miasto czyli nasze bieguny rozwoju, pierwszy biegun oparty wokół portu 

lotniczego, nasza taka krzemowa dolina, smart city. Druga taka stopa to jest na zapleczy 

portu morskiego, czyli rozwój funkcji logistycznych, przemysłowych, a także rozwój 

logistyki w okolicach rafinerii w dzielnicy Płonia.  
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Pan Marcin Hrynkiewicz – p.o. Kierownika Referatu Badań i Analiz Społeczno–

Gospodarczych w Wydziale Polityki Gospodarczej 

Na koniec co dalej. Wiemy, w jakim kierunku chcemy iść. Wiemy co musimy zrobić, żeby 

osiągnąć ten cel nadrzędny. Liczymy, że jutro Strategia zostanie uchwalona w tej 

zmienionej formie i następnie rozpoczynamy to nie znaczy, że od jutra czy od piątku, bo 

ten proces już trwa, to jest pewne kontinuum partycypacyjny proces nad opracowaniem 

Programów Rozwoju. Chciałem jeszcze wspomnieć, że obecne programy operacyjne, 

mamy strategię, pod nią mamy Programy Operacyjne i jest ich 9. One swoim horyzontem 

czasowym sięgają 2023 r. i musimy stworzyć nowe programy, z tym, że będą mieć nową 

nazwę Programy Rozwoju. To wynika z uwarunkowań ustawowych. Zaczniemy oczywiście 

od koncepcji zespołu i harmonogramu, od diagnoz tematycznych i będą prowadzone 

prace grup roboczych. Jeszcze raz podkreślam partycypacyjny proces czyli mieszkańcy 

będą na pewno włączeni. Tyle z naszej strony. Wszystkie informacje i szczegółowe raporty, 

wyniki są dostępne na stronie gdansk.pl/strategia uszeregowane wg kolejności. Dziękuję.    
 

Przewodnicząca Beata Jankowiak podziękowała za przedstawienie projektu uchwały, a 

następnie z uwagi na brak głosów w dyskusji, poddała pod głosowanie przyjęcie i 

pozytywne zaopiniowanie projektu uchwały zawartego w druku nr 1387 – w zakresie 

działania Komisji. 
 

USTALENIA KOMISJI – OPINIA                   

Komisja Sportu i Turystyki Rady Miasta Gdańska wysłuchała informacji i wyjaśnień 

przekazanych przez Pana Marcina Hrynkiewicza – p.o. Kierownika Referatu Badań i Analiz 
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Społeczno-Gospodarczych w Wydziale Polityki Gospodarczej oraz Pana Krzysztofa 

Maciasza – przedstawiciela Biura Rozwoju Gdańska, a następnie w wyniku 

przeprowadzonego głosowania, jednogłośnie - 6 głosami za, przyjęła i pozytywnie 

zaopiniowała projekt uchwały, zawarty w druku nr 1387 – w zakresie działania Komisji. 

(Opinia nr 45-08/93-19/2022) 

 

PUNKT  - 5 
 

Informacja o bieżących imprezach sportowych na terenie Miasta Gdańska.  

 

Radna Beata Jankowiak – Przewodnicząca Komisji 

Państwo radni otrzymali maila z Biura Sportu, także ewentualnie jeżeli są jakieś pytania to 

słucham. Nie widzę. Przechodzimy do kolejnego punktu.  

 

 

PUNKT  - 6 
MEVO – aktualna sytuacja. 

 

Pani Dagmara Kleczewska – Kierownik Projektu MEVO, Obszar Metropolitalny 

Gdańsk-Gdynia-Sopot 

Dzisiaj mam tylko dobre informacje. Szanowni państwo w Gdańsku zatrudnionych na ten 

etap dwóch pracowników na umowę o pracę z ramienia City Bike Global operatora. Jest 

project manager oraz jego zastępca, który jest bardziej dyrektorem technicznym, który 

jeździ po mieście i już zna teren na miejscu. Mamy potwierdzenie od Hiszpanów, że 
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rowery są zamówione. Nie ma żadnych problemów jeśli chodzi o części. Nie ma żadnych 

problemów jeśli chodzi o produkcję. Pierwsza partia ma wyruszyć do nas tysiąca sztuk 

teraz po nowym roku, a mają czas do kwietnia, więc nie widzę żadnych zagrożeń jeśli 

chodzi o rowery.  
 

Radny Piotr Dzik – członek Komisji 

Ile?   
 

Pani Dagmara Kleczewska – Kierownik Projektu MEVO, Obszar Metropolitalny 

Gdańsk-Gdynia-Sopot 

Ile będzie w całym systemie? 4099.  
 

Radny Piotr Dzik – członek Komisji 

A pierwszy rzut?  
 

Pani Dagmara Kleczewska – Kierownik Projektu MEVO, Obszar Metropolitalny 

Gdańsk-Gdynia-Sopot 

Pierwszy rzut 100 rowerów, a potem 50% floty. Jak przetestujemy, będzie super działać, 

od razu cała flota wchodzi.  
 

Radny Piotr Dzik – członek Komisji 

Za ile?  
 

Pani Dagmara Kleczewska – Kierownik Projektu MEVO, Obszar Metropolitalny 

Gdańsk-Gdynia-Sopot 

Koszt całego projektu? 159 mln zł na 6 lat.  
 

Radny Piotr Dzik – członek Komisji 

Mamy to?  
 

Pani Dagmara Kleczewska – Kierownik Projektu MEVO, Obszar Metropolitalny 

Gdańsk-Gdynia-Sopot 

Jest w WPF-ach wszystkich 16 gmin te środki są zabezpieczone. Rower będzie czerwony, 

także dlatego chciałam, żebyście państwo zobaczyli Tak wybrali nasi włodarze. 

Rozpoczynamy naprawę stacji. Wiecie państwo jak te stacje wyglądają. Zrobiliśmy stację 

testową w Brzeźnie. Operator badał najróżniejsze technologie. Stacje zostają oczywiście w 

kolorze takim jakim były, tak zadecydowali miejscy plastycy i od października część stacji 

będzie demontowanych, wywożonych na naprawy, część będziemy naprawiać na mieście, 

a część jest w bardzo dobrym stanie szczególnie w tych mniejszych miejscowościach, 

gdzie one prawie nie były używane i nie będziemy niepotrzebnie ich demontować.  
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Pracuję z operatorem nad projektami graficznymi. Projekty totemów mamy już właściwie 

zamknięte. Tutaj mamy jeszcze tylko drobne poprawki. Tutaj również nie ma  żadnego 

zagrożenia jeżeli chodzi o opóźnienia.     

 

 
Nad czym jeszcze pracujemy? Pracujemy nad regulaminem dla użytkowników. Tutaj prace 

zbliżają się ku końcowi. Dostałam pierwsze wizualizacje jeśli chodzi o aplikacje i www, bo 

bez tego też nie ruszy system, ale jest ona tłumaczona na język polski, żebym mogła z 

firmami dokładnie sprawdzić jej użyteczność dla użytkowników. Zaznaczyłam na ciemny 

kolor pkt 3 dlatego, że tutaj jest ryzyko opóźnień. Mianowicie operator wraz z firmą 

Energa musi wyznaczyć lokalizację 51 punktów ładowania, czyli nie będzie tak jak w MEVO 

1, że mamy jeden główny magazyn i 1 punkt ładowania, tylko w każdej gminie musi być 

szafa ładująca. Na kolejnym slajdzie widać jak ona wygląda. To są takie szafy ładujące i ich 

będzie 51. Lokalizacje są wyznaczone. Teraz będziemy walczyć z pozwoleniami na budowę 

w każdej gminie, bo to trzeba zrobić wylewki jak pod trafostacje, żeby ona dobrze stała, 
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żeby żadne wiatry jej nie poprzestawiały. Tutaj jest zagrożenie, więc mamy opcję B. Jeśli 

nie uzyskamy pozwoleń na budowę i będzie możliwość, że nie wszystkie 51 powstanie do 

8 kwietnia, wtedy będziemy robić mobile punkty ładownia, czyli po prostu będą busy, w 

których te szafy będą i będą ładowały się baterie, bo 51 punktów ładowania musi być w 

momencie uruchomienia stacji.    

 
Radny Przemysła Malak – członek Komisji 

W Gdańsku ile mam być?  

 

Pani Dagmara Kleczewska – Kierownik Projektu MEVO, Obszar Metropolitalny 

Gdańsk-Gdynia-Sopot 

My w dokumentacji powiedzieliśmy, że tych punktów musi być minimum 17, 2 w Gdańsku 

i po jednej na terenie każdej innej gminy, a operator chciał większą ilość punktów, dlatego 

powiedział, że zrobi ich 51. Gdzie on sobie to postawi to tak naprawdę wszystko zależy od 

niego. Nie jest to narzucone, ale na pewno wiem, że będzie w dużych metropoliach.  

 

Radny Przemysła Malak – członek Komisji 

Mówiła pani, że lokalizacje są ustalone.  

 

Pani Dagmara Kleczewska – Kierownik Projektu MEVO, Obszar Metropolitalny 

Gdańsk-Gdynia-Sopot 

Tak, ale ja ich nie znam jeszcze. Oni na razie pracują z grupą Energa. Jak będę je tylko 

miała to mogę je państwu udostępnić, ale dokładnie z GPS-ami będę miała całą listę 

punktów ładowania.  

 

Radna Beata Jankowiak – Przewodnicząca Komisji 

Pani powiedziała, że jeżeli nie damy rady do tego określonego terminu to będą busy, ale 

to będzie zastępcze rozwiązanie i docelowo … 
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Pani Dagmara Kleczewska – Kierownik Projektu MEVO, Obszar Metropolitalny 

Gdańsk-Gdynia-Sopot 

Tak, chwilowe. Staram się zabezpieczyć, żeby nie musieć operatorowi naliczać kar i żeby ta 

umowa pięknie weszła w życie. Oni muszą nam dostarczyć 51 punktów ładowania, więc ja 

już proszę ich, żeby oni pracowali nad tym, bo jeżeli widzimy jakieś ryzyko, że coś możemy 

nie zdążyć w terminie to ja już proszę ich, żeby mieli plan B, żeby nie było tak, że coś nie 

zostanie wykonane.  

 

Radny Przemysła Malak – członek Komisji 

Kto występuje o pozwolenie na budowę?  

 

Pani Dagmara Kleczewska – Kierownik Projektu MEVO, Obszar Metropolitalny 

Gdańsk-Gdynia-Sopot 

Oni. Aczkolwiek na pewno będą mieli nasze wsparcie i gminy wiedzą, że będziemy prosić 

o pomoc, bo to do Starostw każdej gminy musi być takie zgłoszenie na budowę uzyskać.   

 
Mają już wynajęty magazyn na ul. Reja w Gdańsku. Przepiękny, nowoczesny z biurami, 

więc tutaj też mamy pewność, że nie będzie opóźnień. Najsłabszy punkt projektu MEVO, 

nie wiem, czy państwo wiecie, ale operator postanowił stare MEVKI wdrożyć do systemu 

jako rowery tradycyjne. W związku z powyższym zostaliśmy z bateriami i z silnikami. 

Próbowaliśmy te silniki i baterie sprzedać. Sprzedało się 5 silników i 4 baterie. W związku z 

powyższym zostaliśmy ze sprzętem. Na ten moment rozmawiam z nauczycielami szkół 

technicznych. Spróbuję się udać do Politechnik, nie tylko naszej uczelni gdańskiej, ale 

również innych, żeby jednak dać temu sprzętowi drugie życie, a nie musieć tego 

utylizować, bo po prostu szkoda.  

 

Radna Beata Jankowiak – Przewodnicząca Komisji 

Ile tego jest?  
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Pani Dagmara Kleczewska – Kierownik Projektu MEVO, Obszar Metropolitalny 

Gdańsk-Gdynia-Sopot 

1194 jednego i drugiego. Teraz o te 5 mniej, które zostały sprzedane.  

 
Radna Kamila Błaszczyk – członek Komisji 

Czy jakieś ewentualnie warsztaty w szkołach technicznych, zawodowych.  
 

Pani Dagmara Kleczewska – Kierownik Projektu MEVO, Obszar Metropolitalny 

Gdańsk-Gdynia-Sopot 

Rozmawiałam z jednym z nauczycieli, który mówił, że to może być interesujące właśnie na 

takich warsztatach, żeby to rozebrać, żeby nie marnować czegoś, co może dać nam jakiś 

pożytek. Harmonogram, który wygląda jak poniżej. Pracujemy nad regulaminem, 

zaczynamy demontaż stacji. Punkty serwisowe to operator z gminami jest w kontakcie, bo 

w każdej gminie musi być punkt serwisowy, nie tak jak w MEVO I, że jeden wielki punkt w 

Gdańsku i będą jeździć.   
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Radny Piotr Dzik – członek Komisji 

Jak to się będzie miało do ładowania?  
 

Pani Dagmara Kleczewska – Kierownik Projektu MEVO, Obszar Metropolitalny 

Gdańsk-Gdynia-Sopot 

W każdej gminie będzie punkt ładowania.  
 

Radny Piotr Dzik – członek Komisji 

Ale co z cenami prądu?  
 

Pani Dagmara Kleczewska – Kierownik Projektu MEVO, Obszar Metropolitalny 

Gdańsk-Gdynia-Sopot 

Są załamani. 600%. To jest prywatna firma. Także oni kupują po komercyjnych zasadach.  
 

Radna Beata Jankowiak – Przewodnicząca Komisji 

Czy nie myśleliście o jakiś bateriach słonecznych, bo wiem, że takie rozwiązania na świecie 

są.  
 

Pani Dagmara Kleczewska – Kierownik Projektu MEVO, Obszar Metropolitalny 

Gdańsk-Gdynia-Sopot 

Teraz nie możemy zmienić SIWZ-u.  
 

Radna Beata Jankowiak – Przewodnicząca Komisji 

To nie było brane wcześniej pod uwagę?  
 

Pani Dagmara Kleczewska – Kierownik Projektu MEVO, Obszar Metropolitalny 

Gdańsk-Gdynia-Sopot 

Nie, dlatego, że w dialogu konkurencyjnym trzy firmy wskazały, że nie mają takiej 

technologii.  
 

Radny Piotr Dzik – członek Komisji 

Teraz wszystko musimy opierać na rzeczywistości.  
 

Radna Beata Jankowiak – Przewodnicząca Komisji 

Czy my mamy wpływ na to jaka jest cena abonamentu? 
 

Pani Dagmara Kleczewska – Kierownik Projektu MEVO, Obszar Metropolitalny 

Gdańsk-Gdynia-Sopot 

Tak. Oczywiście. Ten abonament na dzień dzisiejszy jest 29,99 zł i mamy zapisy w umowie, 

że w każdym momencie możemy komitet sterujący te 16 gmin podjąć decyzję, że 

abonament jest wyższy lub niższy jeśli nie będzie użytkowników.  
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Radna Beata Jankowiak – Przewodnicząca Komisji 

Może wyjść tak, że firma nie będzie się finansować. Jeżeli abonament kosztowałby 100 zł, 

bo pewnie taka powinna być realna cena po tych wszystkich podwyżkach, to nikt z tego 

nie będzie korzystał.  

 

Pani Dagmara Kleczewska – Kierownik Projektu MEVO, Obszar Metropolitalny 

Gdańsk-Gdynia-Sopot 

Pamiętajcie państwo, że przychody z abonamentu nie idą do operatora w tym projekcie, 

tylko idą do nas. Nawet jak podniesiemy abonament to operatorowi nie pomożemy. Na 

razie nie piszą i nie dzwonią, że potrzebują więcej pieniędzy, także zakładam, że mają 

rezerwę.  

 

Radny Przemysław Malak – członek Komisji 

Ale w Sztokholmie mają problemy z uruchomieniem.  

 

Pani Dagmara Kleczewska – Kierownik Projektu MEVO, Obszar Metropolitalny 

Gdańsk-Gdynia-Sopot 

W Sztokholmie mają problem przez aplikację. Zresztą wybieram się do Sztokholmu. Chcę 

zobaczyć sama jak to działa, im giną rowery i to w takich ilościach, bo nie kontrolują GPS-

ów. Dlatego jeszcze 4 miesiące temu była mowa o tym, że aplikacja będzie identyczna jak 

w Sztokholmie. Dzisiaj już wiem, że inna firma robi aplikację. Robi to firma, która 

produkuje rowery, bo mają już nauczkę. W Łodzi też rowery znikają.  

 

Radna Beata Jankowiak – Przewodnicząca Komisji 

Czy są jeszcze jakieś pytania? Kiedy będą te rowery?  

 

Pani Dagmara Kleczewska – Kierownik Projektu MEVO, Obszar Metropolitalny 

Gdańsk-Gdynia-Sopot 

Muszą nam dostarczyć do 8 kwietnia. Muszą nam pokazać 100 rowerów. Jak je 

przetestujemy to po 21 dniach 50% floty.  

 

Radny Piotr Dzik – członek Komisji 

Komisja pojeździ pierwsza.  

 

Radna Beata Jankowiak – Przewodnicząca Komisji 

Poprzednio otrzymaliśmy takie zaproszenie do testowania tych rowerów.  

 

Radna Kamila Błaszczyk – członek Komisji 

Nawet na Komisji był prezentowany rower.  
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Pani Dagmara Kleczewska – Kierownik Projektu MEVO, Obszar Metropolitalny 

Gdańsk-Gdynia-Sopot 

Będę pamiętać. 8 kwietnia testy. 
 

Radny Piotr Dzik – członek Komisji 

Bardzo ładnie, super, tylko ja dmucham na zimne.  
 

Radna Kamila Błaszczyk – członek Komisji 

Więcej optymizmu. 
 

Radny Piotr Dzik – członek Komisji 

Ładnie to wszystko ma wyglądać w opowiadaniach, a zobaczymy co będzie w 

rzeczywistości.   
 

Radny Przemysław Malak – członek Komisji 

Już raz ładnie wyglądało. Ostatnio.  
 

Radna Beata Jankowiak – Przewodnicząca Komisji 

Czy są jeszcze jakieś pytania? Dziękujemy bardzo.  

 

PUNKT  - 7 
 

Podsumowanie Jarmarku Św. Dominika. 
 

Pan Dariusz Słodkowski – przedstawiciel Międzynarodowych Targów Gdańskich S.A. 
Mam prezentację.  

Pani radne, panowie radni, Dariusz Słodkowski Międzynarodowe Targi Gdańskie. Miałem 

w tym roku przyjemność organizować ze strony MTG, być odpowiedzialnym za 

organizację Jarmarku Św. Dominika. Jarmark za nami. Czas jego podsumowań. Państwu 

nie muszę mówić, tylko przypomnę gwoli ogółu, że jarmark dominikański jest największą 

imprezą plenerową liczącą metry przez dni w tej części Europy. Są w Europie imprezy 

większe, nigdy nie są jednak tak długie. Mówię o tym dlatego, ze jarmark przez 3 tygodnie, 

a właściwie 3 tygodnie imprezy właściwej, ale też dwa tygodnie montażu i 2 tygodnie 

demontażu, 11 dni montażu i 6 dni demontażu, zawiera 65 000 m², 38 fragmentów ulic na 

terenie Głównego, Starego miasta i Długich Ogrodów, czyli trzech morfogenetycznych, 

historycznego Śródmieścia i takich imprez w Europie nie ma. To jest po pierwsze 

olbrzymie wyzwanie organizacyjne. My do Jarmarku Św. Dominika jako Międzynarodowe 

Targi Gdańskie przystępujemy w lutym i nie jest to jakaś powolna praca w lutym. To są już 

bardzo konkretne działania wtedy, kiedy na początku stycznia rozliczymy Jarmark 

Bożonarodzeniowy to przystępujemy zaraz do organizacji Dominika, bo poza tym, że 
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impreza jest wielka to również państwu w tej prezentacji próbuję w kilku slajdach pokazać 

to, że ta impreza jest zwykle kluczowa dla samego miasta i ruchu turystycznego w mieście.       

 
 

 
Jarmark Dominikański, a właściwie Jarmark Św. Dominika, bo wiele lat temu nazwa została 

ukościelniona. Wyszliśmy z laickich nazw i tak jak jarmark gwiazdkowy, jest teraz Jarmark 

Bożonarodzeniowy, tak i Jarmark Dominikański jest Jarmarkiem Św. Dominika. Natomiast 

przez te lata państwo wiedzą, pan radny sam był członkiem różnych komisji jarmarkowych 

wtedy, kiedy losy chociażby sławetnego namiotu na Szerokiej się ważyły, żeby z tego 
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namiotu rezygnować i niestety za jarmarkiem ciągnie się taka zła, bardzo ciężka opinia 

imprezy, na której jest pajda ze smalcem, mydło, powidło, w sumie nic. Takie są jarmarki. 

Jak się odwołamy do tytułów piosenek do Kolorowych Jarmarków to są właśnie blaszane 

zegarki, to jest klimat odpustowy, niemniej jednak naszą ambicją, tak jak było to w latach 

70-tych do powrócenia z tą imprezą do takiego sposobu jej prezentowania jak to miało 

miejsce w latach 70-tych, kiedy było to wystawą krajową tego co najlepsze w rzemiośle, 

tego co było najlepsze w handlu. Niestety latach 90-te, 2000, sprawiły, zrobiły taką 

zewnętrzną gildię z tej imprezy, majtki, spodnie, buty. Tego dzisiaj na jarmarku nie ma. 

Powiem państwu o selekcji wystawców, bo to jest niezwykle ważne, ale to od czego 

zaczęliśmy w tym roku to zmiany identyfikacji wizualnej. Mamy taką pewną lukę 

pokoleniową 20-40, która na jarmarku nie jest obecna. Identyfikujemy to tak, że 

prawdopodobnie rodzice nie chodzili na jarmark, bo właśnie w latach 90-tych, w latach 

2000 mieli obiekcję co do jego stanu estetycznego, towarów, itd., nie zarazili młodych 

pokoleń tym, że na jarmark można sobie przyjść, po jarmarku to się człowiek szwenda, 

coś kupi, coś znajdzie, coś zje i to co zaczęliśmy to odwołaliśmy się do takiego kogucika, 

trójkolorowy. Nad tą identyfikacją będziemy pracowali i za tą identyfikacją również idzie 

cała wymiana tego czym jarmark się komunikuje, jak on wygląda, jaką ma estetykę, 

flagietki, różne formy przestrzenne, napis jarmark. My w kolejnych latach będziemy te 

elementy dekoracyjne wymieniać w tą właśnie nową estetykę. W tym roku na ulicach, na 

tych 65 000 m² były 734 stoiska, czyli przebiliśmy tą barierę 700 stoisk wtedy, kiedy 

decydowaliśmy się na jednokierunkową zabudowę stoisk w roku 2019 i w roku 2020 czyli 

w latach covidowych. 627 wystawców. Wielu wystawców z zagranicy, tradycyjnie Litwini, 

natomiast rzeczywiście jarmark jest w tym zakresie międzynarodowy, Wielka Brytania, 

Włochy. Bardzo silna reprezentacja z Włoch. Było 5-6 osób. 
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Na tych 620 wystawców 130 jest z Gdańska, ponad 160 z Trójmiasta. Chcemy, nie jest to 

łatwe, ale chcemy żeby pewna grupa uczestników jarmarku reprezentowała to co mamy 

najlepsze. Jak pojedziemy na jarmark w lubelskie, poznańskie to tam znajdziemy 

asortyment lokalny. Trudno mówić o lokalności wtedy, kiedy tych lokalnych produktów 

tutaj wytwarzanych na Żuławach, na Pomorzu, na Kaszubach, na Powiślu nie będzie. To co 

państwo wiedzą, poprzednie lata spędziłem 6 lat w Gdańskim Zarządzie Dróg i Zieleni 

zajmując się m. in. uzgodnieniami ogródków. My dzisiaj przykładem na taką próbę 

zachęcenia gdańskich restauratorów do udziału w jarmarku i w tym roku aż 25 z puli 

blisko 50 to są z Gdańska. Tą pulą jesteśmy zadowoleni. Uważam, że jest optymalna 

pomiędzy gdańskimi restauracjami, gdańską gastronomią, a firmami cateringowymi 

biorącymi udział. Takie wymieszanie doświadczenia lokalne, część naszych restauratorów 

musi się takiego biznesu cateringowego nauczyć. Też do tej pory mieli tylko stacjonarne 

restauracje, to wynos pozwala zarobić. Można będzie wydedukować o jakich kwotach 

mówimy. Nowością było w tym roku zamkniecie ulicy powiatowej, ul. Rajskiej. Pierwszy raz 

w historii zdecydowaliśmy się na ten krok bez wpływu na ruch, na korki, z tym się nie 

wiązał żaden quasi dramat, znaczy poszło to płynnie, niezauważalnie, nie wzbudziło to 

emocji mieszkańców, a my dużo czasu poświęciliśmy na komunikację z mieszkańcami 

tego obszaru. Poza mieszkańcami budynków tam sąsiednich to też mówimy o NOT-ie, o 

Związku Wędkarstwa, o kilku podmiotach, kościele Św. Katarzyny, kilku podmiotach, które 

tam operują. Tradycyjnie już od paru lat wykreowaliśmy 4 strefy gastronomiczne. 

Nowością było wykreowanie strefy dziecięcej na zieleńcu Targu Rybnego. To jest właśnie 

ta próba pracy. Wiemy, że na jarmark przyjdą młodzi ludzie 30-35-latkowie z dziećmi i 

będą szukali na terenie jarmarku miejsca, w którym jednak te dziecko będzie mogło się 

wyszaleć. My takich rozwiązań jak gumowe skocznie na jarmarku nie oferujemy. Te czasy 

minęły, niemniej jednak taka strefa przedszkola na wolnym powietrzu to jest forma, w 

której w tym roku zaczęliśmy. Targ Rybny, pogoda, niesamowicie nas spalił słońcem. 

Wiem, że w przyszłym roku musimy nad jakąś formą przykrycia w tamtym miejscu 

popracować. Co jest bardzo ważne, położyliśmy na to nacisk, ale uważam, że wciąż 

niewystarczający, wciąż nad tym trzeba bardziej popracować, to jest komunikacja z 

mieszkańcami. Rozkleiliśmy na terenie Śródmieścia 650 plakatów na klatkach schodowych 

z informacją o podstawowych zmianach ze znakami, z adresem, z QR kodem, mieliśmy 

konferencje prasowe, słupy ogłoszeniowe z mapą jarmarku, z opisem zmian organizacji 

ruchu, ponad 7000 osób weszło na zakładkę „dla mieszkańców”. Zrobiliśmy kampanię na 

Facebooku w takim geobytowaniu, że w tylko ludzie, którzy z komputerem są na Rajskiej 

im się ta informacja o tych zmianach organizacji ruchu wyświetlała. Tradycyjnie był 

parking dla mieszkańców na Lawendowej, informacja o objazdach, ale mamy niedosyt i 

wciąż uważamy, że mieszkańcy są sfrustrowani, frustracja wynikała z jakiś takich pobudek 

zupełnie prywatnych, ale są niezadowoleni z docierania tej informacji. To jest na pewno 

punkt, nad którym musimy popracować, bo zdiagnozowaliśmy sobie pewne obszary.   



 

 

 

32 

 

 

 

 

 

 
Rajska zamknięta dla ruchu. Zrezygnowaliśmy w tym roku z zamykania Łąkowej. W 

zeszłym roku po pierwsze nie wyszło to handlowo. Po drugie nie wiedzieliśmy jakie 

utrudniania w ruchu zmiana organizacji na ul. Łąkowej generuje. Zakorkowało ten obszar 

Długich Ogrodów z Podwalem Przedmiejskim. Z nowości zdecydowaliśmy się w takiej linii 

Pańska, która była w tym roku w remoncie, Tkacka, Kołodziejska, Węglarska, od strony 

Podmłyńskiej, Wielkich Młynów, Rajskiej na wprowadzenie w weekendy ręcznej organizacji 

ruchu realizowanej i przez Policję i przez Straż Miejską i przez służby GAiT-u po to właśnie, 
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żeby ten potok ludzi nie zakorkował tego miasta, Podwala w sposób zupełny, bo ten korek 

wtedy wylewał się na Hucisko i korkował tą część miasta. Te lata przebiegają pod egida 

remontów na Śródmieściu i te remonty z winy konserwatora właściwie z jego wymagań co 

do prowadzonych prac i reżimu prac one się opóźniają, bo i Węglarska, i Pańska to są 

ulice, którego końca remontów raczej nie widać. Remont Żurawia to jest dla nas bardzo 

strategiczne. Za każdym razem prosimy Żuraw o otwieranie bram do godz. 21, ale Żuraw 

będzie zamknięty przez najbliższe 2 lata w wyniku bardzo dużego remontu.   

 
Nowością w tym roku był autobus, z którego skorzystało blisko tysiąc kierowców, ok 3000 

osób, który kursował pomiędzy parkingami P4, P5 na stadionie Polsat Plus PGE Arena 

Gdańsk, na stadionie w Letnicy, Amber Expo, a Targiem Drzewnym. To było za późno, to 

było zdecydowanie za późno, a więc przetestowaliśmy to. Sąsiednie mniejsze 

miejscowości testowały to i miały wyniki na poziomie pojedynczych zupełnie cyfr, więc 

jakby jesteśmy z tego tysiąca zadowoleni, natomiast wiem, że możemy z tego wyciągnąć 

więcej. Efektem tych przygotowań był 23 lipca, pierwszy dzień jarmarku, parada otwarcia. 

Państwa rola, moja, jest taka niewdzięczna, bo jest się takim białym misiem, sam lat temu 

naście to przerabiałem, ale czy 11 listopada czy otwarcie jarmarku, ale rzeczywiście 

pokaźny tłum. Myśmy w ostatnich latach się odzwyczaili od takiego tłumu na ulicach, na 

paradach otwarcia i to jest zawsze dość ładna uroczystość. Przygotowaliśmy 4 przystanki 

tematyczne. Przystanek równość, w którym realizowaliśmy ideę solidarności, szacunku, 

równości. Nie będę tego odczytywał, dostaliście państwo materiał w formie pdf-u. Tylko 

chcę pokazać to jest Skwer Heweliusza. On nie jest Skwerem Heweliusza, państwo nie 
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nadali nazwy Skwer Heweliusza, zachęcam, bo wydaje się, że jest to potencjał. 

 

 
Zdradzę, że przygotowujemy iluminacje, że właśnie w tematyce bursztynu i Heweliusza 

będziemy w tym roku szkli i z takich nowości zobaczymy bursztynowe jajko Faberge, które 

jest w oryginale w Muzeum Bursztynu z tej kolekcji jaj Faberge właśnie w takiej formie 

iluminowanej, natomiast pokazuje to potencjał tego miejsca. To jest kolejny, my 

wychodzimy z założenia, z mojego doświadczenia w GZDiZ, ale także państwa, jeździcie po 

świecie, obserwujecie wszędzie na świecie trawniki są przestrzeniami aktywnymi, gdzie się 

ludzie rozkładają z leżaczkami. Myślę, że doskonale teraz ta mniejszość Ukraińska 
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pokazuje to, ze oni bardzo aktywnie z parków korzystają. My się tej trawy boimy, nie 

chcemy jej zadeptać, nie chcemy … takie hasła typu tylko jeleń depcze zieleń, czy 500 zł z 

kodeksu wykroczeń, takie tabliczki jeszcze mamy w oczach, my wychodzimy z założenia, że 

te trawniki trzeba podeptać, my  je naprawimy, one zresztą nie wymagały takiej renowacji 

jak w GZDiZ myślano, bo był pewien obaw co do udostępnienia nam tego skweru w tym 

roku, a na samym końcu tego faktu, ze w zeszłym roku 50 000 zł wyłożyliśmy na wymianę 

trawnika i wyrównanie tego skweru, ale to pokazuje jak te przestrzenie mogą na tym 

zdjęciu być aktywne.       
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Drugie zdjęcie, które państwu pokazuję do refleksji, czyli ten ściek komunikacyjny jakim 

jest ul. Rajska, szeroka, wyasfaltowana, droga, jak ona może się humanizować w tym 

obszarze Starego Miasta, w sensie, że wygląda to wręcz, to znaczy to tak nie wygląda, bo 

te drzewka to one są u korony tylko zielone, bo jak się idzie to są tylko paliki, to dron daje 

taką jakby to było w Paryżu, to wciąż jest tylko Podmłyńska, ale to pokazuje potencjał tego 

miejsca. My zawsze mamy problem kiedy wchodzimy na nową ulicę, żeby zachęcić kogoś 

do udziału w nowej ulicy. To jest katastrofalny problem. Nie chcą rabatów. My w tym roku 

mieliśmy prostą sprawę, powiedzieliśmy miasto nie daje Węglarskiej i Pańskiej, bo są 

remonty i 1:1 was przesuwamy. Wy staliście na Węglarskiej stoicie tutaj, wy staliście na 

Pańskiej stoicie tutaj i Litwinów umieściliśmy na końcu Szerokiej. My dzisiaj, bo zbieramy 

takie rezerwacje, po jarmarku zbieramy rezerwacje już na przyszłą imprezę, kto by chciał 

wziąć udział, z kim rozmawiać i my mamy po pierwszym roku w tej lokalizacji, w zeszłym 

roku były kramy, w tym roku domki, my mamy potwierdzenie rezerwacji ludzi, którzy nie, 

nie, my już nie wracamy na Węglarską, Pańską, my sobie zostaniemy ze spożywką tutaj na 

Podmłyńskiej.      

 

 
 

Przystanek smaków. Skwer Świętopełka. W wyniku postanowień komisji jarmarkowej 

wyłączyliśmy tam całkowicie nagłośnienie. Po drugie wyszliśmy zupełnie z terenów 

zielonych, czyli umieszczenie jakiejkolwiek infrastruktury na terenach zielonych. Są tam 

tylko leżaczki, koce, altana do występów.  
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Przystanek pod żaglami. On przebiega w takiej tematyce marynistycznej, poza taką 

konstrukcją z żaglami w tym roku odbyła się zbiórka na renowację jachtu Jack Strong, czyli 

tego jachtu pułkownika Kuklińskiego. Na zdjęciu jacht. Tak Ołowianka wyglądała z góry. 

Bardzo osobliwe funkcjonowanie tego miejsca, bo ono trochę przypomina jak losowanie 

lotto, czyli zwolnienie blokady losującej i rzucają się te piłki. Wtedy, kiedy się ta kładka 

podnosi, jak kładka się opuszcza to ludzie się wymieszają, kładka się podnosi nie ma ludzi. 

Ci restauratorzy są po prostu przygotowani w takich przedbiegach zaraz się kładka opuści, 
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zaraz ten tłum, który się zebrał z jednej strony przejdzie tu, a tam przejdzie na druga 

stronę.  

 

 
 

 
Przystanek radość był przystankiem dla dzieci, przystanek radości tworzenia, skupiliśmy 

tutaj całe rzemiosło. Wyszliśmy ze Świętem Chleba z Długiego targu. Problem z 

wjeżdżaniem tych ciężarówek, rozkładaniem tego wszystkiego, tak jak lata temu był 

problem z tym bębnem, który tam dudnił, tak po prostu nie chcemy tego salonu miasta 
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zabierać, rozkładanie tej sceny, wjeżdżanie ciężarówek, smary, oleje, wszystko na raz, w 

związku z tym Święto Chleba się przenosi. Pierwszy raz odbyło się Pomorskie Święto 

Rzemiosła. Święto Kociewia, Bakalie na Jarmarku i dawniej to się nazywało Święto Mięsa, 

dzisiaj to są dwa równe produkty, czyli Wołowa Uczta i Wieprzowe Przysmaki, acz wiemy, 

że musimy popracować nad tym miejscem. Jest pena kolizja takich Wieprzowych 

Przysmaków, obok bawią się dzieci, a obok jest świniak, który  jest tym nożem cięty. To nie 

gra. Na pewno musimy to przeformatować.  
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Fotograficzne podsumowanie. Państwo zobaczą, że jesteśmy przez cały Targ Rybny, 

jesteśmy na Wartkiej, jesteśmy do Podwala Staromiejskiego, zabieramy ten teren zielony. 

Część z państwa może pamięta, kiedyś byli tam obecni kolekcjonerzy i taki klimat trochę 

wrócił, bo znowu zaczęły być rozstawiane stoisk na pomniku Tym co za Polskość Gdańska, 

z tym, że my w tamtym miejscu mieliśmy dziecięcy targ, kilkanaście stoisk, wręcz na tą 

infrastrukturę, którą przygotowaliśmy, ona była zajęta i było jej dwa, trzy razy za mało i 

tym razem zamiast czapek i różnego „złomu” kolekcjonerskiego rozstawiane były klocki 

lego, zabawki, lalki, więc to ta różnica co do zajęcia tego terenu. 

 
Uliczka Pomorska przygotowana wraz z współwłaścicielem Międzynarodowych Targów 

Gdańskich czyli z Województwem Pomorskim. Tradycyjnie uliczka Litewska.  

Grand Prix, 430 rzemieślników i artystów. I to co wprowadziliśmy w zeszłym roku, w tym 

roku poprawiamy, w przyszłym roku mam nadzieję, że rozwiniemy skrzydła, to jest Uliczka 

Polskich Projektantów, gdzie zbieramy rzeczywiście polskie rzemiosło i selekcjonujemy, 

żeby to nie było jednak przywiezione od Ptaka z Łodzi, tylko rzeczywiście były to rzeczy, 

które są designerskie, rzemieślnicze po prostu. Pierwszy raz zrobiliśmy przebieralnie, żeby 

po prostu można było skorzystać z tych rzeczy. To zaskoczyło. Będziemy robili w 

przyszłym roku kolejną. To o co państwo zapytają to cieniem na tą strefę w tym roku 

dzieją się te kradzieże. Uspokajając, to nie jest usprawiedliwienie, bo w zeszłym roku 

mieliśmy 16 kradzieży na jarmarku, w tym roku mieliśmy 12 i niby mniej, ale pokłosiem 

tych kradzieży jest to, że dzisiaj na jarmarku nie ma towaru, który można zapakować w 

taki jutowy worek i nie są to rzeczy po 5 zł, tylko rzeczy są droższe i dzisiaj kradzież 100 

torebek to jest 40 000 zł, bo każda jest po 400 zł, a nie są to torebki po 15 czy 17, czy po 30 

zł i my się z tym problemem, a właściwie sobie uzmysłowiliśmy ten problem, że wtedy, 

kiedy jakość towaru, a więc cena jednostkowa poszła w górę to jarmark będzie miejscem 
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wzmożonej aktywności, zawsze było miasto turystyczne w sezonie tych złodziei dużo 

przyjeżdżało. Teraz będą czyhali jeszcze bardziej i naszą pracą na sezon zimowy i 

wiosenny jest przygotowanie takiego zabezpieczenia zarówno fizycznego w postaci 

ochrony fizycznej jak i przygotowania infrastrukturalnego po to, żeby takie miejsca nie 

miały w przyszłości miejsca.      
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Kuchnia świata to 66 stoisk. Z kuchnią świata jest największy problem, bo trudno znaleźć 

produkty, to znaczy jarmark u swoich źródeł polegał na tym, że kupcy z różnych krajów 

świata przyjeżdżali z różnym towarem, z Włoch przyjeżdżali z szafranem, z bakaliami, itd., 

to się składało na ten odpust Św. Dominika, czyli okres, w którym sprzedaż tego towaru 

nie była opodatkowana. Teraz jest opodatkowana. Wizyty Urzędu Skarbowego były nader 

liczne. Natomiast też dbano oto, bo nie ma problemu, żebyśmy uliczkami szli z miodami. 

To mogłoby być 30 stoisk obok siebie autentycznie tak jak kiedyś była pajda ze smalcem 

trzydzieści kilka straganów, dzisiaj jest 4 lub 5, bo zależy jak ten piąty identyfikować, 4 

punkty, w których jest pajda ze smalcem taka popularna. Tak samo jarmark mógłby być w 

miodach. Na takie monotematyczność tych uliczek i dynamizowanie ich zwracamy bardzo 

dużą uwagę, co nie znaczy, że czasem się nie trafi idzie dobre stoisko i nagle gość wpada 

na pomysł, że będzie futerały na telefon, bo sobie taką niezgłoszoną działalność 

fakultatywną, niezgłoszony asortyment wystawień na tych stosikach.  

Kolekcjonerzy antyków. 153 stoiska. Przedłużyliśmy maksymalni jak się dało. Idziemy 

Długimi Ogrodami, w takim maksymalnym rozwinięciu od ul. Szopy aż do Długa Grobla i 

więcej byśmy w stanie byli jeszcze tych metrów wygenerować. My zawsze operujemy 

metrami kwadratowymi. 65 000 m² to nawet trudno sobie wyobrazić, ale dzisiaj sobie to 

policzyłem i wskaźnik przygotowałem, to jest 4 306 m uliczek stosik handlowych do 

przejścia, żeby przejść cały jarmark trzeba, gdyby się tylko odcinkami, bez nawracania, to 

trzeba by było przejść 4 km. Ale z kolekcjonerami jest duży problem, dlatego, że 

kolekcjonerstwem w formie takiej jaką znamy na ulicy plenerowej nie zajmują się już 

ludzie młodzi. Jest to pewna grupa ludzi, która tym się trudni. My doskonale wiemy, że 

kolekcjonerzy, ta strefa jest duszą jarmarku i to znaczy organizowanie jarmarku bez strefy 

kolekcjonerów będzie bez sensu, będzie to po prostu kolejna zwykła impreza handlowa. Z 
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biznesowego punktu widzenia to na strefie kolekcjonerów nie zarabiamy, tylko 

dokładamy, ale wiemy dlaczego dokładamy, bo tego jarmark wymaga, bo to jest jego 

koloryt. Reaktywacja w `72 roku Tag Perski był podstawą, Scena przy Żurawiu i namiot na 

Szerokiej to była podstawa jarmarku.    

 

 
Jarmark to nie tylko impreza handlowa. To także program kulturalny realizowany. On jest 

wart pół miliona złotych, to znaczy walor zamówień jest pół miliona złotych, ale tam są 

jeszcze bartery dodatkowo. To strefa gastronomiczna, ale również w tym roku taki wymiar 

społeczny, to znaczy przy scenie na Targu Rybnym razem z naszym partnerem czyli 



 

 

 

45 

 

 

 

Skymiles koło widokowe na Ołowiance zorganizowaliśmy takie koło fortuny, w którym 

można było składać swoje własne życzenia i na zdjęciu prezes Paweł Orłowski przekazuje 

Bartkowi voucher na zakup pompy insulinowej, którą Bartek wrzucił.     

 

   

 
 

 

Jeszcze jedna rzecz, dlatego, że jarmark kończy się w niedzielę, kalendarz nam się tak 

składał, że 15 to był poniedziałek święto Matki Boskiej Zielnej, Święto Wojska Polskiego, 

zależy jak kto woli, i my w tym roku przedłużyliśmy, daliśmy możliwość stoiskom 

handlowym prowadzenia dodatkowej działalności. Szacunkowy koszt przedłużenia tego to 

było 35 000 zł. My na tym zarobiliśmy 20 000 zł. Dołożyliśmy do tego. W wymiarze 

miejskim gdyby nie to, ze te stoiska są otwarte to po prostu po nich by hulał wiatr, latały 

by siatki, a ludzie, którzy tu przyjechali albo byli na długi weekend albo przyjechali sobie 

na ten dzień extra zastaliby po prostu zabite miasto, w związku z tym dla nas konieczne 

było przedłużenie tego jednego dnia.  

Sponsorzy smakołyki jarmarku. Pierwszy raz zdecydowaliśmy się na zrobienie puli 

produktów, które są markowane jarmarkiem, jarmarkowy kogut – piekarnia Szydłowski, 

kawa jarmarkowa. To są rzeczy robione z gdańskimi podmiotami, z dużą gdańską 

piekarnią, z szanowanym panem Andrzejem Szydłowskim przez lata przecież 

Przewodniczącym Międzynarodowego Stowarzyszenia Piekarzy. Zakwas bursztynowy, 

który zresztą wciąż jest dostępny w Zakwasowni w Garnizonie.   
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Słówko o celach jarmarku, bo my czekamy na ostatni raport z BPS-ów. My frekwencję na 

jarmarku mierzymy liczbą zalogowań telefonów do nadajników. Nie mamy miarek, nie 

mamy jakiś bramek liczących, nie ma liczenia z klikomierzem, po prostu ile osób 

zalogowało się w tym obszarze z wykluczeniem pewnych opcji. Z ciekawostek powiem, że 

drugą, trzecią nacją w ostatnich latach są Czesi, czyli znaleźli swoje morze, bo zawsze 

wybierali Chorwację i tą stronę, a coraz częściej wybierają jednak Morze Bałtyckie. Nie 
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znam odpowiedzi na to pytanie. Druga kwestia bardzo dużo jest kart Ukraińskich z 

różnych powodów, osób pracujących, ale także imigrantów, tutaj są czasowo i powiem 

państwu, że w dobrych dniach w piku na terenie jarmarku jest od 80 do 120 tysięcy osób, 

także to pokazuje o jakiej imprezie mówimy.   

Tak jak sondaże, państwo doskonale wiedzą, tam się trend przez kilka sondaży mierzy, tak 

tutaj my w latach 18-22, w 2021 r. widzimy takie bardzo mocne pikowanie tych ocen. 

Myślę, że to było zafałszowanie. Może post covidowe, że ludzie wyszli, zobaczyli, bo to 

odbyło się chyba 3 miesiące po zdjęciu maseczek, regulacji, itd., w związku z tym to mogło 

być przyczyną, ale jak wziąć tą krzywą 2019-2022 to wyraźnie widać, że w tych obszarach 

wydaje nam się tą jakość poprawić.  

    

 
 

 

Celem wizyt ja jarmarku jest przede wszystkim gastronomia. Martwi to, o czym mówiłem, 

kramy z militariami, antykami. W ostatnich latach już 20% spadek jest wyraźny. Kreuje się 

nam ta potrzeba programu kulturalnego i atrakcji dla dzieci. To są oczywiście ogólne 

badania. Mamy je pogłębione w tych pogłębionych badaniach bardzo wyraźnie to 

wychodzi. To co jest też bardzo istotne, kiedy się pyta, bo to jest badanie prowadzone na 

osobach spoza Trójmiasta, na mieszkańcach z Pomorza, ale spoza Trójmiasta, to to, że 

53% osób deklaruje, że przyjechało do Gdańska w tym czasie specjalnie na Jarmark Św. 

Dominika. Połowa przyjechała na zabytki, różne inne atrakcje, które miasto oferuje. 50%. 

To nie znaczy, że oni nie wybiorą obecności i korzystania z miasta, natomiast połowa 

wybiera Jarmark Św. Dominika.   
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To jest badanie mieszkańców. Myślę, że państwo są tym tematem szczególnie 

uwrażliwieni. 77 osób zwraca uwagę, że jarmark ma wpływ na ich codzienne życie, 

zaburza ich w jakiś sposób życie i 76 osób mieszkańców uważa, że jarmark ma pozytywny 

wpływ na rozwój miasta Gdańska. To też jest bardzo istotne. My kiedyś lata temu Instytut 
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Badań nad Gospodarką Rynkową to policzył, kwota ekwiwalentu czyli tego wszystkiego co 

sprawia, że, bo tak stoisk na jarmarku jest 750. W każdym są 2-3 osoby. Pracują. To jest 

minimum. Już mówimy o 3000 samych sprzedających. Oni muszą gdzieś mieć mieszkanie, 

korzystać ze środków transportu, korzystają z gastronomii, potem nakładamy te osoby, 

które tu przyjechały, jedzą na jarmarku albo im nie pasuje jedzenie na jarmarku i idą do 

gdańskich restauratorów, korzystają z hoteli, korzystają ze stancji, korzystają z bookingów, 

czegokolwiek. Suma tego ekwiwalentu całego, zaangażowania ich IBNGR oszacował to na 

600 mln zł. W związku z tym te 600 mln zł w tytule jarmarku, którego koszt organizacji to 

nawet nie jest 1% tej imprezy. To jest suma, która się pojawia w gdańskiej gospodarce.   

 
 

Jeszcze obiecałem slajd, bo my korzystamy z tego, 10% od gastronomii pobieramy, 

rozliczamy ich tak, że domek, ta infrastruktura jest tańsza, ale dzielimy się zyskiem. Jak 

nam pójdzie ta impreza, i 10% pobieramy prowizji od sprzedaży, jak nam pójdzie ta 

impreza to weźmiemy więcej, jak nie pójdzie to też jesteśmy stratni, bo nie wzięliśmy tego 

w regularnej cenie i tylko obrót gastronomii w tym roku, bo mamy te dane z tych 10% to 

jest 8 100 000 zł. Tylko mówimy o tych 60 stosikach gastronomicznych w puli 700 

wszystkich wystawców, a wiadomo, że gastronomia ma większe zarobki niż restauracje. 

Nie chcę zawężać tego tylko do gastronomii, ale gastronomia musiała w lokalnych 

hurtowniach kupić mąkę, w lokalnych hurtowniach, w sklepach pójść na rynek, zielony 

rynek przy hali kupić jakieś warzywa, itd. To wszystko co dla państwa przygotowałem. 

Oczywiście jeśli są pytania to udzielę wyczerpującej odpowiedzi.  

 

Radna Beata Jankowiak – Przewodnicząca Komisji 

Zaczniemy od pani radnej Kamili Błaszczyk.  
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Radna Kamila Błaszczyk – członek Komisji 

Takie pytanie, bo nie wiem, czy słuszne było moje spostrzeżenie odnośnie przyszywania 

się troszeczkę do jarmarku. Miałem takie wrażenie np. na ul. Szerokiej na wysokości 

Mikołaja, że postawione były stragany chyba na terenie prywatnym mam wrażenie już, a 

troszeczkę tak jakby próbowały udawać, że są jarmarkowymi straganami.  

 

Pan Dariusz Słodkowski – przedstawiciel Międzynarodowych Targów Gdańskich S.A. 
Wszystkie części jarmarku czy one są z MTG czy podmiotów trzecich przechodzą 

metamorfozę i ten teren, o którym też mówimy też przeszedł fundamentalną 

metamorfozę tak jak jarmark przeszedł na ul. Szerokiej metamorfozę i my rozmawiamy z 

rozmaitymi partnerami, również z tym partnerem, nawet udostępniając infrastrukturę i 

po pierwsze jest zmiana, po drugie jest wola pracy nad tymi stoiskami.  

 

Radna Kamila Błaszczyk – członek Komisji 

Odbiegały troszeczkę od standardów.  

 

Pan Dariusz Słodkowski – przedstawiciel Międzynarodowych Targów Gdańskich S.A. 
Wiecie państwo, wysiadamy autobusem przy Bramie Wyżynnej i jaki urok nam tam 

funduje przez cały rok. Zresztą my o tym rozmawiamy, bo to jest takie, wnioski z 

doświadczeń zawsze po jarmarku, przygotowujemy katalog świadczeń, które potem 

przerabiamy. W zeszłym roku było 149 postulatów. Zrealizowaliśmy na tej imprezie 70%. 

Po prostu konkretne postulaty, które w trakcie prac zespołu projektowego czy to się da 

wdrożyć, czy się tego nie da wdrożyć. Jednym z takich elementów i uważam, że jest taka 

potrzeba, to jest potrzeba uzewnętrznienia w przestrzeni jarmarku obok jarmarku tych 

stoisk, które do rzemiosła nie pasują, które nie promują nas jako tych dbających o tą 

markę, ale również tego, że pani tam z drogimi torebkami nie chce mieć obok siebie 

kogoś, kto wyciera okulary. Lat temu 4 lub 3 zrezygnowaliśmy z umieszczania stoisk 

gastronomicznych w ciągach handlowych. Nie mogło być sytuacji, że ktoś smaży frytki, a 

obok pani sprzedaje odzież. Tak było przez lata. Stąd wykreowanie tej przestrzeni 

gastronomicznej. Żeśmy nie wymyślili nic nowego, bo jak państwo pójdą do 

jakiegokolwiek centrum handlowego to tam jest uliczka handlowa i na końcu jest food 

court w każdym centrum handlowym, nawet w najstarszych typu Madison poprzez te 

ostatnio budowane i to jest zawsze czytelne. W związku z tym, że potrzeba food courtu 

takiej quasi tandety będzie, będzie i dobrze jeśli ona się znajduje, ujście nawet w tej 

przestrzeni, nad którą się panuje, bo nad tym terenem da się panować, ale nie, że ona by 

się rozlała jak rozlewa się na Długiej. 

 

Radna Kamila Błaszczyk – członek Komisji 

Bardziej z troski o markę samego jarmarku, tego, ze dla mieszkańca czy turysty …   
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Pan Dariusz Słodkowski – przedstawiciel Międzynarodowych Targów Gdańskich S.A. 
Ja przez lata pracowałem też, bo wyjścia przy blokach były u mnie w wydziale i zawsze ci 

ludzie, my tam pracowaliśmy trochę nad tym asortymentem, macie trochę taką tandetę, 

takie badziewiaste rzeczy, że to powinno być lepsze, na końcu mi powiedzieli, że tą 

gablotę, która jest przed lokalem trzeba tak przygotować, że tam jest dla kogoś za 400-500 

zł, ale też takich dzieci, które przyjeżdżają na wycieczki i wracając do domu chcą coś z tego 

Gdańska zabrać i to muszą być takie pamiątki po 15, po 20, po 35 zł, które w ramach tego 

ich budżetu mogą pamiątkę z Gdańska kupić i myślę, że na jarmarku musi być coś dobrej 

jakości, musi być i gastronomia lepsza i gorsza i ktoś jak chce sobie kupić płyn do 

wycierania okularów, to też musi być.  

 

Radna Beata Jankowiak – Przewodnicząca Komisji 

Dziękuję, pan radny Dzik.  

 

Radny Piotr Dzik – członek Komisji 

Obserwowałem jarmark, byłem też w komisji i chciałem panu Darkowi pogratulować, 

podziękować i powiem tak. Chłop od rana do nocy na jarmarku. Panie Darku jako starszy 

człowiek od pana, chylę czoła. Wielką robotę pan zrobił. Był pan wszędzie, nawet pana 

chcieli przejechać.  

 

Pan Dariusz Słodkowski – przedstawiciel Międzynarodowych Targów Gdańskich S.A. 
Tak, tak.  

 

Radny Piotr Dzik – członek Komisji 

Gratuluję, kawał dobrej roboty. Premia była?  

 

Pan Dariusz Słodkowski – przedstawiciel Międzynarodowych Targów Gdańskich S.A. 
Trochę się spóźniłem, bo jeszcze rozmawiałem z zarządem na temat przedłużenia 

kontraktu i tak, przedłużyli mi kontrakt o rok.  

 

Radny Piotr Dzik – członek Komisji 

Kawał wielkiej roboty, naprawdę.  

 

Pan Dariusz Słodkowski – przedstawiciel Międzynarodowych Targów Gdańskich S.A. 
Jesteśmy spółką prawa handlowego i na tej imprezie zarobiliśmy. To jest też impreza nie 

wiadomo jak marżowana. Marży imprezy państwu nie zdradzę. Dla przykładu powiem, że 

u nas stoisko teraz Jarmark Bożonarodzeniowy, nie uczestniczę w nim bezpośrednio, w 

Gdańsku stoisko jest za 7-8 tys. zł, a w Poznaniu 13 tys. zł. Tylko znajdźmy rezon 

turystyczny pomiędzy Gdańskiem, a Poznaniem. W Poznaniu turysta jest jak są targi na 
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MTP. Już o Wrocławiu nie mówię. Tyle co łaska, mniej niż 20. Jesteśmy jedyni w Polsce, 

gdzie jest udostępniony cennik. U nas jest cennik. Można wejść na stronę Jarmark Św. 

Dominika i zostań wystawcą i kliknąć cennik i tam jest cennik i wiadomo ile się płaci. 

Oczywiście my kwalifikujemy kogo chcemy wziąć, ale temu towarzyszy komisja 

kwalifikacyjna i regulamin kwalifikacji, to znaczy jak sprzedajesz futerały na telefon to na 

jarmarku ciebie nie ma, ale jeśli one są z drewna to mamy o czym rozmawiać.  

 

Radny Piotr Dzik – członek Komisji 

Były torebki z drewna.  

 

Pan Dariusz Słodkowski – przedstawiciel Międzynarodowych Targów Gdańskich S.A. 
W zeszłym roku Grand Prix dostała biżuteria z kapsułek po Nescafe.  

 

Radny Piotr Dzik – członek Komisji 

I pszczoły. 

 

Pan Dariusz Słodkowski – przedstawiciel Międzynarodowych Targów Gdańskich S.A. 
W tym roku pszczoły. Pszczółkowo przede wszystkim za to, że tam była fantastyczna 

ekspozycja, bo tam był taki wycięty ul i pokazane wszystko co jest w ulu.  

 

Radny Piotr Dzik – członek Komisji 

Byli państwo przebrani za pszczoły, czy pszczołę i trzmiel. Ładnie to wyglądało. Dużo 

miasto ogłosiło, że nie będzie organizowało jarmarku świątecznego. Nie wiem z jakiego 

powodu, czy energii, czy innych.  

 

Pan Dariusz Słodkowski – przedstawiciel Międzynarodowych Targów Gdańskich S.A. 
Przede wszystkim, pan radny pamięta, bo uczestniczył w pracach komisji nad wyborem 

operatora.  

 

Radny Piotr Dzik – członek Komisji 

3-go mamy spotkanie?  

 

Pan Dariusz Słodkowski – przedstawiciel Międzynarodowych Targów Gdańskich S.A. 
Poprosiłem dyrektor Zbierską o wyznaczenie teraz komitetu organizacyjnego 3-go. 4-go 

jest kolejne. Codziennie sprawozdanie robimy. Pan radny pamięta, bo był w tej komisji, jak 

MTG było wybierane jako 10-letni operator do tytułu Jarmark Dominikański, bo ja tutaj 

jestem nie tylko jako MTG, miasto jest współudziałowcem MTG, natomiast to żebyśmy też 

uporządkowali tą dyskusję. Jarmark Św. Dominika jest tytułem Gminy Miasta Gdańska na 

licencji przekazanej na 10 lat MTG i MTG ma obowiązek zainwestowania w tą imprezę 6 
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mln zł w infrastrukturze i to Komisji ds. Jarmarków Miejskich jest znane. Znalazłem artykuł 

sprzed lat, że druga była firma, która chciała organizować. Oni za Dominika nawet dobrą 

cenę zaproponowali, ale w tym artykule jest mowa, że oni nie będą organizowali jarmarku 

Bożonarodzeniowego, bo to się nie opłaca. I rzeczywiście Jarmark Bożonarodzeniowy on 

się u nas opłaca, nie żeby iść w miliony, to jest trochę do przodu na projekcie, natomiast 

Jarmarki Bożonarodzeniowe w skali Polski jak np. w Gdyni, bo do tego pan radny się 

przede wszystkim odwołuje, są imprezami dotowanymi. Zarówno Jarmark Św. Dominika 

jak i Jarmark Bożonarodzeniowy Gmina Miasta Gdańska nie przekazuje dotacji celowej na 

organizację jarmarku. Jest obecne to, że np. mocą umowy my nie płacimy za m² 60 groszy, 

tylko płacimy 3 gorsze. Albo miasto realizuje część programu na terenie jarmarku. Taka 

rzeczywiście sytuacja ma miejsce, natomiast na końcu budżet nam się zgadza i tak jak 

mówię, my jesteśmy spółką.  
 

Radny Piotr Dzik – członek Komisji 

Oni po prostu nie mają takiej spółki, która by to realizowała.  
 

Pan Dariusz Słodkowski – przedstawiciel Międzynarodowych Targów Gdańskich S.A. 
I przychodzi do nas audytor z bardzo ciekawą rzeczą. Były takie lata, że my dawaliśmy jako 

współwłaścicielowi wtedy jeszcze Województwu Pomorskiemu 15% udziałów w MTG, oni 

dostawali w niskich cenach stoiska i audytor wtedy pytał dlaczego zarząd zdecydował się 

na pomniejszenie przychodów i to było zalecenie audytorskie. Dzisiaj rabatów dla 

Marszałka nie ma. Czyli bierze je w regularnej cenie, najwyższej jeżeli weźmie 15 stoisk 

dostanie rabat wynikający z regulaminu za pakiet. Zresztą taką obniżkę dostają także 

Litwini, bo to jest Litewskie Stowarzyszenie Rzemiosła, które tutaj przyjeżdża, są z nami, to 

jest ta sama grupa, która jest na Jarmarku Wileńskim i są u nas na Jarmarku na uliczce 

Litewskiej.  
 

Radna Beata Jankowiak – Przewodnicząca Komisji 

Dziękujemy. Pan radny Przemysław. 
 

Radny Przemysła Malak – członek Komisji 

Chciałem też pochwalić. Już w rozmowach prywatnych z prezesami chwaliłem, więc pan 

radny Dzik słucha teraz, że opozycja też potrafi chwalić.  
 

Radny Piotr Dzik – członek Komisji 

Ja nigdy nie powiedziałem, że nie potraficie. Ważne, że się dobrze współpracuje z 

niektórymi kolegami, tylko dlaczego zawsze na nie.  
 

Radny Przemysła Malak – członek Komisji 

Kontynuuję. Rajska fantastycznie według mnie i chciałem powiedzieć, że nigdy nie byłem 

na jarmarku tak często jak w tym roku. I chciałem na ten jarmark przychodzić wcześniej, 
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nawet miałem taką tezę, że jak jest jarmark to w ogóle nie wchodzę do centrum, bo 

wiadomo korki, tłumy, itd. W tym roku zupełnie inaczej. Ta oferta jarmarku była taka jaka 

ma być bez tej chińszczyzny, tam jakiś malutki był, ale to zawsze jest. Reszta super i 

bardzo mi się podoba też pomysł, żeby z Rajskiej zrobić Woonerf, uspokoić tam ten ruch i 

żeby troszeczkę tam ku pieszym pójść. Święto Chleba fantastyczne. Spełnianie marzeń też 

super. Byłem na zakończeniu, tylko nie pchałem się. Byłem na dole. Nie starczyło dla mnie 

tych słodkości.  

 

Pan Dariusz Słodkowski – przedstawiciel Międzynarodowych Targów Gdańskich S.A. 
Z takich postulatów zakończenia zawsze jest taki sam, żeby nie robić przy Dworze Artusa, 

bo tam jest orientacja południowa i stanie dwie godziny czy godzinę pod palące słońce to 

ciężko się znosi. Zawsze jest postulat, żeby znaleźć inne miejsce.  

 

Radny Przemysła Malak – członek Komisji 

Chciałem też pochwalić święta mięsa. To było super, a najfajniejszą imprezą, na której 

byłem z 7 godzin jednego dnia to było Święto Rzemiosła. Naprawdę fantastycznie, bardzo 

otwarci ludzie, bardzo życzliwi, gościnni, więc chciałbym, żeby to dalej było i żeby pozwolić 

Pellowskiemu zrobić tą piekarnię polową, też żeby to powstało. Wiem, że to było gdzieś na 

innych jarmarkach, gdzieś w innych miejscach.  

 

Pan Dariusz Słodkowski – przedstawiciel Międzynarodowych Targów Gdańskich S.A. 
W zeszłym roku odwołał, bo zepsuła mu się jakaś część.  

 

Radny Przemysła Malak – członek Komisji 

Ale apelowała do Bojanowskiego na scenie, żeby to zrobić. Więc chwalę tutaj naprawdę, 

przyprowadzałem znajomych, rodzinę i wydawaliśmy te pieniądze i naprawdę chwalę i 

powiedziałem, że zrobię to publicznie. Jeżeli chodzi o jakieś minusiki to zauważyłem na 

początku brak miejsc siedzących w weekendy przy strefach gastronomicznych, ale 

słyszałem, że coś dołożono, później jakieś leżaki, widziałem sytuacje, że ktoś na ziemi jadł 

tą kiełbasę, czy na jakiś chodnikach, płytach, to tak trochę słabo.   

 

Pan Dariusz Słodkowski – przedstawiciel Międzynarodowych Targów Gdańskich S.A. 
Powiem państwu, że w tym roku miejsc siedzących było nie dwa razy więcej, ale blisko 

dwa razy więcej, ale wciąż za mało.  

 

Radny Przemysła Malak – członek Komisji 

Ale wciąż jest za mało w weekendy. Szczególnie w pierwszym tygodniu. Kradzieże, to 

kradzieże i jeżeli chodzi o autobus to obliczyłem sobie, że w jednym autobusie było 6 osób 

licząc 24 kursy dziennie razy 3 tygodnie, to tych kursów było 500, 3000 osób, nie wiem, czy 
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jest sens, żeby autobus specjalny był jeżeli 6 osób w jednym kursie jest. Potrzeba również 

więcej animatorów w tej strefie radość, dziecięcej. Nie radziły sobie te panie po prostu. 

Dzieci było sporo, dzieci się troszeczkę nudziły, jak pani nie podeszła, więc potrzeba więcej 

tych animatorów. Tam chyba dwie osoby były z tego co widziałem. To chyba tyle z mojej 

strony. Nie wiem jak ten inwestor, który obiecywał remont Pańskiej będzie zrobiony przed 

jarmarkiem, a dalej wszystko stoi.    

 

Radny Piotr Dzik – członek Komisji 

To przez konserwatora. Tam odkryto kawałem murku. Ja to sprawdzałem. Jedna i druga 

strona. Węglarska i Pańska. Konserwator Zabytków murku kawałek znaleźli i już było stop. 

Na drugiej ulicy to samo, muru kawałek znaleźli, jak to nasi eksperci, trochę się posunęło.  

 

Radny Przemysła Malak – członek Komisji 

I dalej się posuwa, bo dalej jest robione.  

 

Radny Piotr Dzik – członek Komisji 

Zaczęli kostkę kłaść tu i tu.  

 

Radny Przemysła Malak – członek Komisji 

Tak. Także z mojej strony to taki merytoryczny głos.  

 

Pan Dariusz Słodkowski – przedstawiciel Międzynarodowych Targów Gdańskich S.A. 
Dziękuję.  

 

Radna Beata Jankowiak – Przewodnicząca Komisji 

Bardzo proszę pani radna Alicja.  

 

Radna Alicja Krasula – członek Komisji 

Ja też chciałam pochwalić. Bardzo mi się podobało. Wyjątkowo często byłam na jarmarku 

w porównaniu do zeszłych lat i tak jak widzę po znajomych też im się podobało. Tak jak 

Przemek mówił może trochę więcej takich stolików stojących w tej strefie 

gastronomicznej. Dlaczego w zasadzie z tych dmuchańców zrezygnowano? Bo może nie 

na taką skalę jak było kiedyś, ta cała strefa karuzel itd. bo nie ma miejsca.  

 

Pan Dariusz Słodkowski – przedstawiciel Międzynarodowych Targów Gdańskich S.A. 
Nasza w ogóle ambicją jest, to znaczy staramy się jak się tylko da, po pierwsze regulować 

taką tanią rozrywkę, chcemy, żeby ten jarmark … jeśli się pojawią z powrotem na jarmarku 

zabawki to będą to zabawki z drewna, będą to rozwiązania w formach plastycznych albo 

właśnie w animacji, bo to jest taka rzecz odpustowa, ona się na festynie dzielnicowym 
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super sprawdza, bo można to rozwinąć w chwilę, ale to generuje hałas. Jest to tam, gdzie 

jest wszystko. My w tym roku tego nie robiliśmy, ale z takich rozrywek mamy poławiacz 

bursztynu. Można dziecku do zabawy dać tablet, a można jakąś książeczkę angażującą 

jego interaktywnie. Jeśli traktujemy tak naszych odwiedzających i ich dzieci to my chcemy 

mieć poławiacz bursztynu, gdzie można certyfikat, gdzie można się w tej wodzie pobawić, 

mamy formę, w tym roku tego nie było, stadionu dmuchaną, która promuje, ale żeby to 

była prosta zabawka pod tytułem smok to nie jest coś w naszej ambicji. Mamy też 

krytyczny problem z przestrzenią. Nie bardzo mamy już gdzie taką formę, czyli znaleźć 

plac 300-400 m² wolnych, gdzie mamy to umieścić. Nie zamkniemy Podwala 

Staromiejskiego.    
 

Radny Lech Wałęsa – wiceprzewodniczący Komisji 

Darku ja też gratuluję, wielki szacun dla ciebie.  
 

Pan Dariusz Słodkowski – przedstawiciel Międzynarodowych Targów Gdańskich S.A. 
Dziękuję.  
 

Radna Beata Jankowiak – Przewodnicząca Komisji 

Czy są jeszcze pytania? Nie widzą. Też dołączam się do gratulacji. Akurat z panem radnym 

Piotrem Dzikiem jesteśmy członkami komisji i co tydzień mieliśmy spotkania, także 

byliśmy na bieżąco z taki sprawami i muszę przyznać, że faktycznie to co było zgłaszane to 

było od razu rozwiązywane. Jak jakieś zmiany, zamknięcia dróg, cokolwiek, jak były jakieś 

wnioski to była bardzo szybka reakcja, także na pewno ta Komisja też działała. Gratulacje. 

Powodzenia w przyszłym roku.  
 

Pan Dariusz Słodkowski – przedstawiciel Międzynarodowych Targów Gdańskich S.A. 
Dziękujemy. Zarząd nakreślił na przyszły rok ambitne zadanie. Jeszcze kontrakt nie 

podpisany, jeszcze się zastanawiam. Dziękuję jeszcze raz.  
 

Radna Beata Jankowiak – Przewodnicząca Komisji 

Dziękuję. Prezentację mamy na mailach. Przechodzimy do kolejnego punktu.  

PUNKT  - 8 
 

Gdański Zespół Schronisk i Sportu Szkolnego – sprawozdanie z działalności w roku 

szkolnym 2021/2022. Zamierzenia realizacyjne na obecny rok szkolny. 
 

Pan Łukasz Tomkiewicz – Kierownik Nadzoru Pedagogicznego w Gdańskim Zespole 

Schronisk i Sportu Szkolnego 

Dzień dobry wszystkim. Szanowni państwo jako sprawozdanie z działalności dydaktycznej, 

wychowawczej oraz opiekuńczej Gdańskiego Zespołu Schronisk i Sportu Szkolnego w 
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latach szkolnych 2021/2022 zacznę od początku, czyli w skład Gdańskiego Zespołu 

wchodzą schroniska czyli Szkolne Schronisko Młodzieżowe na Grunwaldzkiej, Szkolne 

Schronisko Młodzieżowe na Wałowej i Szkolne Schronisko Młodzieżowe na Kartuskiej oraz 

Gdański Ośrodek Kultury Fizycznej. Jeżeli chodzi o początek, czyli o gości indywidualnych 

w naszym takim przełomowym roku 2021/2022 to mieliśmy liczbę gości odwiedzających 

schronisko na Grunwaldzkiej 11 069, w tym udzielanych noclegów gościom mieliśmy 

25 818. Na Wałowej nieco mniej 7 610, ale za to noclegów mieliśmy 20 355. Na Kartuskiej 

930 gości oraz 2314 noclegów. W sumie gości odwiedzających schroniska 19 609, w tym 

noclegów 48 487. Wiemy także, że Gdański Zespół Schronisk przyjmował gości z Ukrainy 

najliczniej jeżeli chodzi o noclegi i gości to liczby gości na Grunwaldzkiej mieliśmy 116 

osób, 1557 noclegów, najwięcej na Wałowej mieliśmy całe praktycznie schronisko 

wydzielone dla osób z Ukrainy. To było 3349 osób w tym 9375 noclegów i przez to też się 

odzwierciedliło to, że w miesiącu lipcu otworzyliśmy też schronisko na Kartuskiej. Tam 

było mało, ale 32 osoby, 189 noclegów.  

 

Radna Kamila Błaszczyk – członek Komisji 

Słucham tych liczb i to wynikałoby po 3 noclegi na osobę.  

 

Pan Łukasz Tomkiewicz – Kierownik Nadzoru Pedagogicznego w Gdańskim Zespole 

Schronisk i Sportu Szkolnego 

Jeżeli mamy 116 gości i 1557 noclegów.  

 

Radna Kamila Błaszczyk – członek Komisji 

Coś źle usłyszałam.  

 

Pan Łukasz Tomkiewicz – Kierownik Nadzoru Pedagogicznego w Gdańskim Zespole 

Schronisk i Sportu Szkolnego 

Może w sumie wyjdzie tak. Mamy 3497 gości, w tym 11141 noclegów, czyli jeżeli pokoje są 

cztero, pięcio, albo dwuosobowe, bo w sześcio czy czteroosobowych może myć 3 osoby w 

zależności od rozłożenia. To jeżeli chodzi o podsumowanie gości indywidulanych i gości z 

Ukrainy to Gdański Zespół Schronisk przyjął ilość gości w tym przełomowym roku 23 106 

gości i w tym było 59628 noclegów. To jeżeli chodzi o schroniska.  

Teraz to co bardziej po mojej stronie czyli w ramach swoich zadań Gdański Zespół 

Schronisk i Sportu Szkolnego realizuje następujące programy i projekty. Są to Mój Sport, 

program profilaktyczny Żyj z Pasją oraz Dzielnicowe Centra Sportu. Programy realizowane 

przez instruktorów zatrudnionych na podstawie umowy zlecenie. Mój Sport w roku 

szkolnym zatrudnialiśmy 8 instruktorów, ogółem w cotygodniowych zajęciach brało udział 

212 uczestników. W programie profilaktycznym Żyj z Pasją prowadziło tych instruktorów 

22. Zajęć zrealizowanych w 16 placówkach. Godzin zrealizowanych lekcyjnych mieliśmy 
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2376 godzin. Ogółem w cotygodniowych zajęciach brało udział 472 uczestników. Jeszcze 

dużo więcej jeżeli chodzi o Dzielnicowe Centra Sportu. W tych zajęciach stałych prowadziło 

30 instruktorów. Zajęcia realizowane były w 24 placówkach. Ogółem w zajęciach brało 

udział w tych cotygodniowych czyli 945 osób. Jeżeli ktoś by to przeliczył sobie na ilość 

godzin to są tysiące. Jeżeli chodzi o te trzy programy to mamy 212, 482, 945 uczestników 

w cotygodniowych zajęciach, każda to jest inna osoba. Jeżeli chodzi o naszych nauczycieli 

Gdańskiego Zespołu Schronisk czyli na przełomie 2021/2022 zatrudnionych mieliśmy 26 

nauczycieli w pełnym i niepełnym wymiarze czasu pracy. Zajęcia stałe były prowadzone w 

obiektach Gdańskiego Zespołu Schronisk oraz w 20 placówkach w 14 dzielnicach miasta 

Gdańska. W roku szkolnym 2021/2022 liczba wychowanków stałych uczestników zajęć 

tylko tych nauczycieli etatowych mieliśmy 1157 osób i co pierwszy raz nam, jeżeli ktoś 

może powiedzieć, że kiedyś była przewaga chłopców, w tamtym roku była przewaga 

dziewczynek 612 do 545, w tym 99 stałych grup ćwiczebnych.  

Nasze działy, czyli Dział sportu, Sekcje sportowe, 309 osób rekreacja i turystyka. Zajęcia 

sportowo-rekreacyjne 45 osób, nauka pływania najwięcej i to jest największe u nas jeżeli 

chodzi o rekrutację. Nigdzie nie mamy tak dużej rekrutacji jak na pływanie, nauka 

pływania 464 osoby. Pracownia turystyki 164 osoby, gimnastyka korekcyjna wiadomo, że 

u nas nie ma już gimnastyki korekcyjnej tylko Fit Klasa, ale u nas jest gimnastyka 

korekcyjna. Prowadza to nauczyciele w małych grupach dla osób, które potrzebują to jest 

48. Gimnastyki kompensacyjnej 22, pływanie korekcyjne też u nas jest 105 osób, czyli 

łącznie 1157 osób.  

Wiadomo, że czas pandemii u nas trochę pod koniec ustało, także udało nam się jeszcze 

zrobić imprezę dla dwóch szkół z noclegiem Pierwsze koty za płoty 38 uczestników dwie 

szkoły, zajęcia okazjonalne już po czasie pandemii 17, ok 600 uczestników i zajęcia stałe 

dla 7 szkół 72 osoby.  

Jeżeli chodzi o sekcje sportowe najbardziej u nas w Gdańskim Zespole Schronisk są to 

lekkoatleci, sporty wodne, piłka siatkowa, pływanie. Sekcja lekkoatletyczna w roku 

szkolnym 2021/2022 organizowała imprezy takie jak Halowe Mistrzostwa Gdańska w 

Lekkiej Atletyce Szkół podstawowych, Ferie na sportowo, organizacja wakacji z 

lekkoatletyką i organizacja czwartków lekkoatletycznych. 

Jeżeli chodzi o szczególne osiągniecia sekcji lekkoatletycznej to reprezentacja Gdańska 

zajęła 6 miejsce z 45 miejsc miast Polski podczas ogólnopolskich czwartków 

lekkoatletycznych, w tym zdobyliśmy 2 złota w pchnięciu kulą i rzucie piłeczką palantową, 

bardzo duża część pozostała, bo wyjeżdżamy tylko w grupie samych mistrzów Gdańska do 

Łodzi i tam mieliśmy bardzo dużo osób, którzy byli w ścisłych finałach, czyli od miejsc tych 

mniejszych czyli od 4 do 8.  

Jeżeli chodzi o sekcję sportów wodnych szczególne osiągnięcia złote medale na 

Mistrzostwach Polski 2021 w dystansie 200 m złote medale w Długodystansowych 

Mistrzostwach Polski na dystansie 2040 metrów, I miejsce na regatach Pucharu Polski 
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2022 na dystansie 2000 metrów w kategorii open, I miejsce w kwalifikacji Pucharu Polski 

juniorów we wszystkich kategoriach. Sekcja piłki siatkowej, rekreacja i turystyka, nauka 

pływania, nauka pływania czyli nasze 5 basenów, z których my korzystamy jako Gdański 

Zespół Schronisk. To jest basen na Suchaninie Zespół Szkolno-Przedszkolny nr 2, Zespół 

Szkół Energetycznych, Przymorze Zespół szkolno-Przedszkolny nr 1, Orunia to jest 

pływalnia GOS-u, Osowa to pływalnia GOS-u, Zaspa Liceum Ogólnokształcące Nr 15.  

Z działu rehabilitacji w roku szkolnym prowadzone były zajęcia z gimnastyki i pływania 

korekcyjnego oraz gimnastyki kompensacyjnej. My zostajemy cały czas w gimnastyce 

korekcyjnej. Ze względu na Fit Klasę dyrektorzy pytają się, czy możemy przyjmować dzieci. 

Tak, gimnastyka korekcyjna jest w grupach małych 6-cio osobowych, nie więcej, bo nie 

widzimy większej ilości osób do korygowania postawy u dzieci.  

Jeżeli chodzi o imprezy sportowe Gdański Zespół Schronisk i Sportu Szkolnego jest 

organizatorem rywalizacji sportowej szkół zwaną Gdańską Olimpiadą Młodzieży. W roku 

szkolnym 2021/2022 w ramach GOM-u gdańscy zawodnicy rywalizowali w trzech grupach 

wiekowych, czyli Igrzyska dzieci, Igrzyska Młodzieży Szkolnej i Licealiady. Podczas 

tegorocznej edycji Gdańskiej Olimpiady Młodzieży wzięło udział 4879 dziewcząt i 

chłopców. W rozgrywkach wszystkich szczebli rozgrywek wystąpiło 632 reprezentacje z 87 

zespołów szkolnych. Igrzyska Dzieci odbyło się 38 imprez, w których wystartowało 1404 

uczestników reprezentujących 208 szkolnych reprezentacji. Igrzyska Młodzieży Szkolnej 

przeprowadzono 29 imprez sportowych, w których wzięło udział 1630 uczestników 

reprezentujących 202 szkoły. Licealiada przeprowadzono 30 imprez sportowych, w tym 

wystartowało 1645 uczestników reprezentujących 232 zespoły.  

Ponadto Gdański Zespół Schronisk i Sportu Szkolnego był organizatorem Halowych 

Mistrzostw Gdańskich Szkół Podstawowych w Lekkiej Atletyce, Rodzinnego Biegu 

Gdańszczan i Spartakiady Przedszkolaka oraz współorganizatorem Biegu Anioła.  

To w skrócie jeżeli chodzi o całe sprawozdanie w liczbach i z tego co robimy. U nas z 

koncertu życzeń bardzo brakuje zawsze nam obiektów sportowych, to wszyscy wiemy w 

mieście, i co mi się nie podoba to tak mogę powiedzieć Radzie, to, że organizacje typu 

prywatnych firm są w pierwszej kolejności przed nami na przykład w wynajmowanych 

obiektach sportowych w mieście, czyli szkoła jakaś ma swoich kolegów, gdzie …      
 

Radny Piotr Dzik – członek Komisji 

Może szkoła ma z tego jakieś profity, może sponsorują…     
 

Pan Łukasz Tomkiewicz – Kierownik Nadzoru Pedagogicznego w Gdańskim Zespole 

Schronisk i Sportu Szkolnego 

Trudno jest nam powiedzieć.  
 

Radny Piotr Dzik – członek Komisji 

Może jakiś sprzęt sportowy, trudno się dziwić.  
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Pan Łukasz Tomkiewicz – Kierownik Nadzoru Pedagogicznego w Gdańskim Zespole 

Schronisk i Sportu Szkolnego 

Ale nam się ciężko dostać i mi się to cały czas nie podoba.  

 

Radny Piotr Dzik – członek Komisji 

Szkołom też jest ciężko, także może to, że w pierwszej kolejności mogą, ale to chyba nie 

koliduje. 

 

Pan Łukasz Tomkiewicz – Kierownik Nadzoru Pedagogicznego w Gdańskim Zespole 

Schronisk i Sportu Szkolnego 

Nam brakuje miejsca jeżeli chodzi … 

 

Radny Piotr Dzik – członek Komisji 

Godzin? 

 

Pan Łukasz Tomkiewicz – Kierownik Nadzoru Pedagogicznego w Gdańskim Zespole 

Schronisk i Sportu Szkolnego 

Nie godzin, brakuje nam po prostu miejsca. Szukamy zawsze alternatyw u innych 

dyrektorów, zmieniamy placówki. 

 

Radny Piotr Dzik – członek Komisji 

Zawsze coś się znajdzie.  

 

Pan Łukasz Tomkiewicz – Kierownik Nadzoru Pedagogicznego w Gdańskim Zespole 

Schronisk i Sportu Szkolnego 

Łatamy. Dlatego my mamy takie marzenie, żeby w końcu powstał hala sportowa z 

basenem u nas przy Schronisku przy Grunwaldzkiej. To jest nasze marzenie. Kiedyś był 

plan odłożony na jakieś lata. Może kiedyś nam się uda.  

 

Radna Beata Jankowiak – Przewodnicząca Komisji 

Czy państwo radni mają pytania?  

 

Radny Piotr Dzik – członek Komisji 

Dużo pięknych imprez, osiągniecia, bardzo ładnie.  

 

Radna Beata Jankowiak – Przewodnicząca Komisji 

Chciałam zapytać o pływanie jeżeli chodzi o rekrutację jak to wygląda i czy wszystkie dzieci 

są przyjmowane czy musicie wielu, w jakiej ilości odmawiać?  
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Pan Łukasz Tomkiewicz – Kierownik Nadzoru Pedagogicznego w Gdańskim Zespole 

Schronisk i Sportu Szkolnego 

W bardzo dużej ilości odmawiamy. Lista rezerwowa jest na naszej stronie dostępna. My 

cały czas aktualizujemy. Nie wiem jak to powiedzieć, ale w ciągu trzech dni na pływanie 

kontynuację mamy w ciągu jednego dnia zapełnione listy, czyli wszyscy rodzice czekają 

tylko na znak, sygnał, że rusza rekrutacja. W tym roku ruszyła podczas maja pierwszy raz, 

bo było bardzo dużo zainteresowanych robiliśmy to przy Biegu Gdańszczan i mieliśmy w 

ciągu jednego dnia zamknięte listy kontynuujące. Potem mamy pierwszy etap rekrutacji, 

drugi etap rekrutacji i uzupełniający całoroczny, czyli na naszej stronie np. jak 

wprowadzamy aktualizację w sierpniu, koniec września, października, każdy może 

zobaczyć gdzie te miejsca są wolne. Na basenie nie ma miejsca żadnego, a lista jak pani 

pyta jest bardzo duża, bo ok 430 miejsc np. czeka w kolejności.  

 

Radna Beata Jankowiak – Przewodnicząca Komisji 

To bardzo dużo. Ile godzin na basenach Gdańskiego Ośrodka Sportu macie? Czy jak byście 

dostali więcej godzin to czy byście dali radę powiedzmy z trenerami, nauczycielami? 

 

Pan Łukasz Tomkiewicz – Kierownik Nadzoru Pedagogicznego w Gdańskim Zespole 

Schronisk i Sportu Szkolnego 

Byśmy musieli zatrudnić, zwiększyć etaty jeżeli chodzi o nauczycieli, bo jeżeli chodzi o etat 

18 godzin każda grupa ma tylko 1 godzinę tygodniowo. Nie ma tak, że ktoś przychodzi 

sobie na 2, 3 godziny. Wtedy mamy 18 godzin, 4 nauczycieli pływania po tym etacie to 

mamy te 5 obiektów, dwa obiekty GOS-u i jeżeli byśmy chcieli to zwiększyć to i tak będzie 

nam brakowało godzin, bo my dostajemy baseny Gos-u np. tylko i wyłącznie wypłycone, 

nie dostajemy torów do pływania, gdzie można by było korzystać z głębszych. Korzystamy 

z tego co dostajemy. Nie mamy własnych obiektów. Korzystamy z wszystkich innych i z 

tego co nam dają. Jeżeli GOS nam daje wypłycone to dostajemy wypłycone. Jeżeli 

dostajemy głębokie to dostajemy tylko z tych szkolnych Energetyk, Zaspa. Małe dzieci nie 

mają problemu, że są na małych, metrowych basenach, ale jak ktoś chce dalej pływać, 

rozwijać się to taki wypłycony jest do pasa i wiadomo jak jest. Dla maluchów przyjmujemy 

od 7 lat do 9-ciu, klasy 1-3 jest wystarczający.  

 

Radna Beata Jankowiak – Przewodnicząca Komisji 

Dziękuję. Czy są jeszcze jakieś pytania? Dziękujemy.  

 

Pan Łukasz Tomkiewicz – Kierownik Nadzoru Pedagogicznego w Gdańskim Zespole 

Schronisk i Sportu Szkolnego 

Też dziękuję.     
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PUNKT  - 9 
 

Sprawy bieżące, wolne wnioski, korespondencja. 

 
Radna Beata Jankowiak – Przewodnicząca Komisji 

Czy państwo radni mają jakieś wnioski? Co do korespondencji to wpłynęło zaproszenie na 

inaugurację roku akademickiego do AWFiS Gdańsk, ale to było rozesłane do państwa 

również, także 5 października o godz. 12:00 jeżeli ktoś z państwa będzie miał czas to tylko 

trzeba potwierdzić. Dziękujemy bardzo. Zamykam posiedzenie. 
 

 

 

Na tym posiedzenie zakończono – godz. 18:00  

 

 

 

 

Przewodnicząca 

Komisji Sportu i Turystyki RMG 

 
/-/ Beata Jankowiak 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Protokół sporządziła: 

Joanna Świeczkowska  


